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Sessió ordinària del dia 14 d'octubre del 2010 

 

El dia 14 d'octubre del 2010, dijous, es reuneix a la 
Casa de la Vall el M. I. Consell General, en sessió 
ordinària convocada d'acord amb allò que estableix 
el Reglament de l'Assemblea i amb l'ordre del dia 
que figura en el Butlletí del Consell General núm. 
55/2010, que és el següent: 

1. Examen i votació del Projecte de llei de 
suplement de crèdit per finançar el projecte de la 
descripció i de la valoració dels llocs de treball de 
l’Administració general, l’elaboració del llibre 
blanc sobre la Llei de la funció pública, i l’estudi 
per al desplegament de les carreres professionals 
de l’Administració. 

2. Examen i votació del Projecte de llei de crèdit 
extraordinari i de suplement de crèdit per finançar 
les despeses derivades del Pla de contingència per 
a l’Escorxador Nacional d’Andorra. 

3. Examen i votació del Projecte de llei de crèdit 
extraordinari per finançar les despeses derivades 
del contracte de concessió de la línia ràpida del 
bus exprés entre Sant Julià de Lòria i Andorra la 
Vella / Escaldes-Engordany. 

4. Examen i votació de la Proposta d’aprovació de 
la ratificació del Conveni del Consell d’Europa 
sobre la lluita contra el tràfic d’éssers humans, 
obert a la signatura a Varsòvia el 16 de maig del 
2005. 

5. Examen i votació del Projecte de llei de 
modificació de la Llei de l'Escola Andorrana. 

6. Examen i votació de la Proposta d'acord sobre 
la formulació d'un mapa nacional de fonts 
d'energies alternatives i de localitzacions dels seus 
aprofitaments, així com de les esmenes que s'han 
presentat. 

7. Examen i votació del Projecte de llei de crèdit 
extraordinari per finançar les despeses derivades 
del Conveni entre el Govern d'Andorra i la 
Cambra de Notaris d'Andorra per a la continuació 
del Projecte de microfilmació, digitalització i 
mecanització dels protocols notarials propietat de 
l'Estat. 

8. Examen i votació del Projecte de llei de crèdit 
extraordinari i de suplement de crèdit per finançar 
les despeses derivades de les actuacions efectuades 
pel Govern amb motiu de l'aiguat que va caure a 
la zona del riu de Montaup, a Canillo, el dia 10 de 
juliol del 2010 a dos quarts de set de la tarda. 

9. Examen i votació de la Proposta d'aprovació de 
la ratificació de l'Acord entre el Govern del 
Principat d'Andorra i el Govern del regne de 
Noruega per a l'intercanvi d'informació en matèria 
fiscal. 

10. Examen i votació de la Proposta d'aprovació 
de la ratificació de l'Acord entre el Govern del 
Principat d'Andorra i el Govern del Regne de 
Dinamarca per a l'intercanvi d'informació en 
matèria fiscal. 

11. Examen i votació de la Proposta d'aprovació 
de la ratificació de l'Acord entre el Govern del 
Principat d'Andorra i el Govern de la República 
de Finlàndia per a l'intercanvi d'informació en 
matèria fiscal. 

12. Examen i votació de la Proposta d'aprovació 
de la ratificació de l'Acord entre el Govern del 
Principat d'Andorra i el Govern de les Fèroe per a 
l'intercanvi d'informació en matèria fiscal. 
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13. Examen i votació de la Proposta d'aprovació 
de la ratificació de l'Acord entre el Govern del 
Principat d'Andorra i el Govern d'Islàndia per a 
l'intercanvi d'informació en matèria fiscal. 

14. Examen i votació de la Proposta d'aprovació 
de la ratificació de l'Acord entre el Govern del 
Principat d'Andorra i el Govern del Regne de 
Suècia per a l'intercanvi d'informació en matèria 
fiscal. 

15. Examen i votació de la Proposta d'aprovació 
de la ratificació de l'Acord entre el Govern del 
Principat d'Andorra i el Govern de Groenlàndia 
per a l'intercanvi d'informació en matèria fiscal. 

16. Examen i votació del Projecte de llei de crèdit 
extraordinari i de suplement de crèdit per finançar 
les despeses derivades de l’atorgament d’ajudes 
econòmiques per fer front a la instal·lació 
productiva d’energies renovables, l’assoliment de 
la certificació energètica determinada pels valors 
objectius en les edificacions, i a la realització 
d’auditories energètiques als edificis de 
l’Administració. 

17. Examen i votació del Projecte de llei de crèdit 
extraordinari per fer front a l’adquisició d’un 
aparell de climatització per assegurar el 
manteniment en bones condicions de conservació 
de les pintures murals romàniques de Santa 
Coloma, dipositades a la sala d’exposicions del 
Govern. 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels  
M. I. Srs. Josep Dallerès Codina i Esteve López 
Montanya, Síndic General i Subsíndic General, 
respectivament, s'ha procedit a comprovar la 
presència dels membres, que ha quedat registrada 
d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sra. Olga Adellach Coma 
M. I. Sr. Franz Armengol Avellana 
M. I. Sr. Daniel Armengol Bosch 
M. I. Sr. Ladislau Baró Solà 
M. I. Sra. Roser Bastida Areny 
M. I. Sr. Carles Blasi Vidal 
M. I. Sr. Josep M. Bringué Millat 
M. I. Sr. Jordi Cadena Bons 
M. I. Sr. Joan Cartes Ivern 
M. I. Sr. Josep Dallerès Codina 
M. I. Sra. Anna Dolsa Montanya 
M. I. Sr. Carles Enseñat Reig 
M. I. Sr. Jordi Font Mariné 
M. I. Sr. Albert Font Massip 

M. I. Sr. Joan Gabriel Estany 
M. I. Sra. Montserrat Gil Torné 
M. I. Sra. Rosa Gili Casals 
M. I. Sra. Mariona González Reolit 
M. I. Sr. Esteve López Montanya 
M. I. Sra. Celina Mandicó García 
M. I. Sra. Conxita Mora Jordana 
M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet 
M. I. Sra. M. Pilar Riba Font 
M. I. Sr. Francesc Rodríguez Rossa 
M. I. Sra. Bibiana Rossa Torres 
M. I. Sr. Amadeu Rossell Tarradellas 
M. I. Sr. Jaume Serra Serra 
M. I. Sr. Joan Torres Puig 

També hi és present el M. I. Sr. Jaume Bartumeu 
Cassany, Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. 
Pere López Agràs, Ministre d’Economia i Finances; 
Xavier Espot Miró, Ministre d’Afers Exteriors i 
Relacions Institucionals; Vicenç Alay Ferrer, Ministre 
Medi Ambient, Agricultura i Patrimoni Natural; 
Susanna Vela Palomares, Ministra d’Educació i 
Cultura; Gerard Bàrcia Duedra, Ministre 
d’Ordenament Territorial, Víctor Naudi Zamora, 
Ministre d’Interior, Sílvia Eloisa Bonet, Ministra de 
Salut, Benestar i Treball, i Claudi Benet Mas, Ministre 
de Turisme, Comerç i Indústria. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Valentí Martí 
Castanyer, secretari general del Consell General. 

El Sr. síndic general: 

Bona tarda a tothom. S'obre la sessió. Començarem 
per passar llista. Senyor Secretari, si us plau. 

El Sr. síndic general: 

Acte seguit passarem a la lectura de l'odre del dia. 
Abans de passar però, el Sr. cap de Govern m'ha 
demanat la possibilitat de retirar el punt 1 de l'ordre 
del dia i declarar closa la tramitació. Si no hi ha 
oposició per part de cap Conseller es modificaria 
doncs l'ordre del dia en aquest punt. 

No hi ha cap....sí, Senyor Nomen. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Sí, voldríem entendre la motivació per la qual es 
retira perquè no entenem que es retiri un crèdit 
extraordinari d'aquesta importància. 

Gràcies Senyor síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Senyor cap de Govern, teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Senyor síndic. 

Bé, efectivament el Govern ha decidit ajornar el 
desenvolupament del Pla d'accions de la Secretaria 
d'Estat de Funció Pública a l'espera del resultat i 
conclusions que puguin sorgir dels treballs que 
s'estan duent a terme actualment en relació a la 
funció pública. S'està desenvolupant una important 
tasca d'identificació dels problemes, d'anàlisi de la 
situació actual i de plantejament de possibles 
solucions per millorar el servei als ciutadans.  

El Govern, en conseqüència, ja que ha ajornat 
aquest desplegament, tal i com ja vaig manifestar 
davant el Ple del Consell General el dia 29 de 
setembre, precisament en resposta a una pregunta 
del President del Grup Parlamentari Andorra pel 
Canvi, no ha dut a terme cap despesa en relació a 
l'avenç de fons que motiva la tramitació d'aquest 
suplement de crèdit i és per això que si... 

...sabedors que l'article 108 del Reglament del 
Consell només ens permetia retirar un Projecte de 
llei abans que estigués posat a l'ordre del dia cosa que 
hauríem fet si no hagués estat ja a l'ordre del dia, ens 
permetem, ens hem permès, de demanar al Senyor 
síndic, de plantejar aquesta retirada davant del Ple. 
Pensem que no és el moment per a que el Consell 
General prengui en consideració o no, aquest 
suplement de crèdit que respondria, respon, a un 
avenç de fons que de fet, no s'ha realitzat.  

Gràcies Senyor síndic. 

(0'3'32''') 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Senyor cap de Govern.  

Doncs, demano si hi ha poss... sí, Senyor Nomen. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Si se'm permet, insistir en la pregunta. Atès que 
aquest és un avenç de fons que va sortir ja d'una 
despesa que el Govern va fer, una important despesa, 
i la conclusió de la qual era que era necessari fer 
això, i que se'ns va explicar que aquest avenç de fons 
era tan necessari per a la correcta reorganització de 
l'Administració, no podem entendre les explicacions 
que el cap de Govern ha fet en aquests moments 
com que justifiquin aquesta retirada. Per tant, la 
veritat és que no veiem clar que s'hagi de retirar 
aquest punt de l'ordre del dia.  

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Senyor Nomen. Doncs entenc que hi ha un 
Conseller o un Grup Parlamentari que s'oposa a la 
retirada. És així? 

Doncs queda l'ordre del dia tal com ha estat 
publicat. 

Doncs, Senyora Mariona González llegiu l'ordre del 
dia, si us plau. 

(La M. I. Sra. Mariona González Reolit, secretària de 
la Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 16.10h) 

El Sr. síndic general: 

Passem, doncs, al primer punt de l’ordre del dia. 

1. Examen i votació del Projecte de llei 
de suplement de crèdit per finançar el 
projecte de la descripció i de la valoració 
dels llocs de treball de l’Administració 
general, l’elaboració del llibre blanc 
sobre la Llei de la funció pública, i 
l’estudi per al desplegament de les 
carreres professionals de 
l’Administració. 
El Projecte de llei fou publicat en el Butlletí número 
45/2010, del 2 d'agost. No s'ha formulat cap esmena 
al text. 

El Sr. síndic general: 

Alguna intervenció per part de Govern? No. 

Passem doncs, a les intervencions dels grups 
parlamentaris. 

Pel Grup Parlamentari Andorra pel Canvi, Senyor 
Nomen, teniu la paraula.  

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Estem, doncs, davant d'un Projecte de llei relatiu a 
finançar el projecte de descripció i de la valoració 
dels llocs de treball de l'Administració general- feina 
imprescindible a fer en la nostra Administració- 
l'elaboració del llibre blanc sobre la Llei de la funció 
pública, l'estudi per al desplegament de les carreres 
professionals de l'Administració- una feina també 
imprescindible per a la nostra Administració-.  
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Aquest crèdit extraordinari que avui ens ocupa ve de 
lluny, i com que ve de lluny ens hem oposat a què es 
retirés perquè creiem que hi ha una sèrie de 
qüestions que s'han d'analitzar en aquesta Seu, és a 
dir, en el Ple del Consell General. 

Recordarem que Govern va adjudicar, va adjudicar a 
dit, a dit, a Hummanova, la revisió del Gada, com ja 
vam veure en la sessió passada. I precisament va ser 
la conclusió d'aquest informe, d'aquest informe 
adjudicat a dit a Hummanova, que calia fer les feines 
addicionals que ara tenim sobre la taula i per un 
import de quasi 300.000 euros. 
Al mes de maig Govern va aprovar un avenç de fons 
per tirar endavant aquestes despeses de quasi 
300.000 euros, és a dir, va utilitzar una via per, sense 
la necessitat de passar pel Consell General, poder 
tirar endavant unes despeses que es consideren 
d'extrema urgència i necessitat. 

Però Andorra pel Canvi va detectar aquesta 
iniciativa i al mateix temps, Andorra pel Canvi 
també vam detectar que Govern no feia cap concurs 
per precisament contractar de forma imparcial 
aquestes feines per un import de 300.000 euros de la 
forma en què marca la llei. 

Al mes de maig Andorra pel Canvi vam demanar 
tota la informació sobre aquest cas per controlar què 
estava passant ja que temíem una nova adjudicació a 
dit de Govern a Hummanova o a Argo, per l'import 
d'aquests 300.000 euros. 

A partir del moment en què Andorra pel Canvi va 
destapar aquest cas, a finals de maig, tot es va aturar. 
Se n'han aturat les adjudicacions a dit a 
Hummanova i, sorprenentment, Govern no ha 
convocat cap concurs per contractar les feines de 
quasi 300.000 euros que eren tan i tan urgents i 
necessàries ni ha fet cap ús d'aquest avenç de fons. 
Aquest és un fet totalment atípic ja que un avenç de 
fons és un recurs extrem per cassos d'extrema 
necessitat i urgència. Tinguem en compte que han 
passat cinc mesos des de la data de l'avenç de fons i 
Govern no ha fet res a partir del moment en què 
Andorra pel Canvi va començar a preguntar què 
estava passant en relació a totes aquestes qüestions. 

Des d'Andorra pel Canvi considerem que les 
despeses que avui ens ocupen, és a dir, el projecte de 
descripció i de la valoració dels llocs de treball de 
l’Administració general i l’estudi per al desplegament 
de les carreres professionals de l’Administració, són 
unes feines essencials i imprescindibles per 
racionalitzar l'Administració i no podem entendre la 
proposta que ens ha fet avui el cap de Govern de 
retirar aquest Projecte de llei. No podem entendre, 
després de totes les despeses que ja s'han fet, de tota 
la feina feta per l'empresa Hummanova, que avui, de 

pressa i corrent, i fora de la normativa ordinària per 
retirar projectes de llei, és a dir, en l'últim instant, 
Govern plantegi retirar aquest Projecte de llei, tapar-
ho tot, perquè potser no vol que alguna cosa surti a 
la llum pública. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Senyor Nomen.  

Pel Grup Parlamentari Reformista, Sra. Montse Gil, 
teniu la paraula.  

La Sra. Montserrat Gil: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Avui ens trobem davant l'examen i votació del 
Projecte de llei de suplement de crèdit per finançar 
el projecte de la descripció i de la valoració dels llocs 
de treball de l’Administració general, l’elaboració del 
llibre blanc sobre la Llei de la funció pública, i 
l’estudi per al desplegament de les carreres 
professionals de l’Administració.  

El Grup Parlamentari Reformista, abans de presentar 
la nostra intervenció, ja manifestem que votarem en 
contra d'aquest Projecte de llei de suplement de 
crèdit amb els arguments següents:  

Aquest suplement de crèdit, vist els canvis també 
soferts que ens ha presentat el cap de Govern, per 
part nostra, per la nostra opinió, vulneraria l'esperit 
de la Llei de les Finances Públiques on el seu article 
26.2.b) diu clarament que les transferències de crèdit 
no poden afectar els crèdits per a remuneracions de 
personal ni les despeses financeres ni els crèdits 
aprovats per lleis de crèdits extraordinaris o 
suplements de crèdit.  

Senyor Ministre, vostè està entrant per la porta falsa 
en aquest sentit, o estaria entrant per la porta falsa si 
això tirés endavant, estaria enviant diners del 
Capítol I, que fa referència a les despeses de 
personal, al Capítol II, que fa referència a despeses 
corrents. Perquè vostè sap positivament que el 
Capítol I és un crèdit ampliable, però coneixent-lo 
suposo que ja m'ho discutirà. 

En tercer lloc, voldria fer referència a la identitat 
inicial de l'adjudicatari, l'empresa Hummanova. Com 
bé també ha fet referència el Senyor Nomen, de la 
qual ja en varem parlar abastament, avui hem parlat 
i també en anteriors Consells Generals, jo no en 
parlaré.  

Des del Grup Parlamentari Reformista creiem que els 
tècnics de Funció Pública estan suficientment 
preparats per preparar tots els estudis necessaris els 
quals molts d'ells ja estaven en procés d'elaboració.  
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Senyors del Govern, si confiessin més en els seus 
tècnics i no tant en les empreses que estan utilitzant 
darrerament, avui no caldria perdre el temps en 
debats parlamentaris que no ens corresponen.  

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Senyora Gil.  

Pel Grup Parlamentari Socialdemòcrata? No hi ha 
intervenció. 

Hi ha alguna altra intervenció? Govern vol 
intervenir? Senyor Pere López, teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Només en referència al que comentava la Consellera 
Gil.  

Permeti'm que discrepi del que vostè manifesta 
perquè crec que s'ha confós. Vostè fa referència a 
l'article 26 que efectivament diu el redactat que 
vostè ha llegit, que no poden afectar les 
remuneracions de personal, però aquestes són les 
limitacions per a les transferències de crèdit que pot 
aprovar el Govern, en cap cas, les transferències de 
crèdit que pot aprovar el Consell General. Les 
transferències de crèdit que pot aprovar el Consell es 
regulen a l'article 23, i els suplements, a l'article 24. I 
l'article 23.4 i l'article 24.3 que diuen que no es 
consideren crèdits extraordinaris ni suplements de 
crèdit aquells que pot fer el Govern via transferència 
amb aquesta limitació, però en cap cas, no hi ha cap 
limitació per a què el Consell General pugui aprovar 
una transferència de crèdit. Aquesta limitació seria 
aplicable per allò que es pot decidir en Consell de 
Ministres, però en cap cas, pel que pugui decidir el 
Consell General, que evidentment pot modificar el 
Pressupost en qualsevol sentit. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Alguna altra intervenció? 

Senyor Nomen, teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Efectivament, estem davant d'un cas que mereix que 
hi dediquem l'esforç ja que nosaltres entenem que és 
una despesa necessària, el que no entenem és el camí 

que s'ha seguit i que avui s'està fent aquesta 
maniobra tan rara de voler-ho tapar, de voler-ho 
retirar-la l'últim moment perquè no es parli d'aquesta 
qüestió. I per tant, crec que és important que 
dediquem el temps que permet la rèplica a revisar els 
fets de la manera més rigorosa possible: 

Govern posa sobre la taula un crèdit extraordinari de 
292.240 euros per finançar, com hem dit abans, el 
projecte de la descripció i de la valoració dels llocs de 
treball de l’Administració general- projecte que 
seguim dient que és molt important que es faci-, i per 
l’estudi per al desplegament de les carreres 
professionals de l’Administració- que també és molt 
important que es faci-. 

Segon punt, Govern va fer un edicte d'avenç de fons 
al maig del 2010 per aquest mateix concepte i 
import. Govern va justificar aquest avenç de fons i la 
necessitat de fer les despeses de quasi 300.000 euros 
a partir de les conclusions del famós informe que va 
encarregar, a dit, a Hummanova. I efectivament, 
permeti'm llegir el fragment central de l'Edicte que 
diu: "Durant l'any 2009, el Govern va contractar una 
empresa- llegeixi Hummanova- perquè elaborés un 
diagnòstic i proposés millores del Sistema Gada- és a 
dir de gestió i avaluació de l’acompliment-. Una 
vegada elaborat- aquest treball d'Hummanova- el 
resultat ha estat, entre d’altres aspectes, la 
recomanació, de manera prioritària, de revisar i 
modificar la Llei de la Funció Pública, i de revisar les 
descripcions dels llocs de treball per desplegar un 
nou sistema de gestió i avaluació de l’acompliment i 
per establir les carreres professionals. " 

Per tant, ens gastem 60.000 euros perquè una 
empresa ens digui que cal fer això, i, aleshores, 
Govern fa un avenç de fons dient que sí, gastem-nos 
170.000 euros en fer la valoració dels llocs de treball 
de l'Administració, en concret 800 llocs de treball, i 
per fer el llibre blanc de la Funció Publica, 54.000 
euros, i per estudiar les carreres professionals de 
l'Administració, 62.000 euros. Total: aquests 300.00 
euros. Per tant, segons Govern, estem davant d'unes 
despeses que són imprescindibles segons les 
conclusions del primer estudi d'Hummanova i que 
s'inclouen dins del Pla d'accions 2010 de la 
Secretaria d'Estat de la Funció Pública. 

Ara bé, les cauteles a utilitzar davant de tot això són 
més que evidents quan constatem els fets següents: 

No deixa de ser curiós que Govern faci un Edicte el 
dia 12 de maig del 2010 on es diu: "Una vegada 
elaborada la feina encarregada a Hummanova el 
resultat ha estat, entre d'altres, la recomanació, de 
manera prioritària, de fer la feina que costa 300.000 
euros.". I que el dia 19 de maig, és a dir, set dies 
després, Govern va fer un Edicte adjudicant, a dit, a 
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Hummanova 15.000 euros perquè faci les entrevistes 
i els focus-grups que són imprescindibles per poder 
enllestir la feina, per poder enllestir la feina sobre la 
que es basa el Decret de 12 de maig. És a dir, el dia 
19 de maig Govern adjudica una feina perquè s'acabi 
una feina que se suposa que el dia 12 de maig ja està 
enllestida. Em sembla que no cal pas un mapa per 
entendre que són maniobres flagrants i inacceptables 
segons el nostre concepte d'ètica.  

El dia 26 de maig, vam demanar còpia de la 
documentació i informació a Govern i tot és va 
aturar. Govern ens va confirmar, en la darrera sessió 
del Consell, que no ha fet ni un sol euro de despesa 
d'aquest avenç de fons de 290.000 euros que era tan 
i tan urgent per merèixer un avenç de fons. I Govern 
no es comporta de la forma normal ni de la forma 
que li marca la llei. Nosaltres seguim dient que 
aquestes són despeses necessàries, i seguim defensant 
que Govern les faci, aquestes despeses. I si Govern 
arriba a la conclusió que és imprescindible i molt 
urgent fer aquestes tres feines, que costen uns 
300.000 euros, la seva forma d'actuar normal seria la 
següent: decretar l'avenç de fons - com va fer-, 
perfecte, i donat que són prestacions de servei per un 
import de més de 12.000 euros, s'han d'adjudicar a 
partir d'un concurs obert, no pas com va fer Govern, 
a dit, amb els altres casos. I com que era tan urgent 
fer aquestes feines, el normal hagués estat que 
Govern hagués convocat urgentment un concurs per 
adjudicar la feina a la millor empresa. Doncs, saben 
què ha passat? Doncs que fa cinc mesos de la data de 
l'Edicte d'avenç de fons i Govern no ha fet cap, cap, 
convocatòria de concurs per adjudicar aquestes 
feines i això no és normal.  

Des d'ApC portem molts anys dient que això no s'ha 
de fer. En el moment en què detectem totes aquestes 
pràctiques, en concret dos, perquè ja en fa dos d'anys 
que diem que aquesta feina s'ha de fer, i, i a la vista 
de les adjudicacions a dit d'Hummanova, què ha fet 
Govern? Ho ha parat tot. I avui ens ve en què vol 
retirar el Projecte de llei perquè no parlem d'aquestes 
qüestions. Em sembla que està prou clar el que està 
passant amb aquest Govern, i em sembla que es 
mereix una reflexió molt profunda per part de 
tothom.  

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Senyor Nomen.  

Alguna altra paraula? Sí, Senyor cap de Govern, 
teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Senyor síndic. 

No, el Govern ha demanat de retirar-ho- crec haver-
ho explicat a la primera intervenció quan m'heu 
donat la paraula- .El Govern està a l'espera dels 
resultats i conclusions que sorgeixin dels treballs que 
s'estan duent a terme a la Taula de la Funció 
Pública, una taula, la de la Funció Pública, que va 
néixer als treballs, no al mes de maig sinó a finals de 
juny, primers de juliol. A partir de la identificació 
dels problemes que s'està fent -en aquell marc- de 
l'anàlisi de la situació actual -com he dit- i del 
replantejament futur del que hagi de ser la Llei de la 
Funció Pública, i a partir d'aquelles conclusions, és 
quan ens plantejarem de tirar endavant tots aquests 
processos de revisions, i no abans. El Sr. Nomen com 
que ha marxat de la Taula de la Funció Pública creu 
que ho hem de fer d'una altra manera. És el seu dret 
estricte, però el Govern, pot tenir la seva opinió a 
l'hora de decidir si ha de tirar endavant o no un 
avenç de fons. El fet de tirar endavant un avenç de 
fons no comporta una obligació de fer la despesa, i 
no s'ha fet la despesa, tal com vaig dir la setmana 
passada aquí en seu parlamentària.  

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Senyor cap de Govern.  

Hi ha alguna altra paraula? Senyor Nomen, teniu la 
paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Sí, tan sols per constatar que Govern no ens contesta 
l'essencial. L'essencial que estem treballant avui aquí 
és la necessitat de fer unes despeses, unes despeses 
que s'haurien de tirar endavant ja sigui amb els 
recursos propis de l'Administració o amb ajuda 
d'empreses especialistes, que nosaltres entenem que 
s'ha de fer un concurs segons marca la llei i que 
entenem que s'hauria de tirar endavant tot això.  

I per l'altre costat, li diré que jo no he estat mai a la 
Taula de la Funció com vostè diu que jo hi he estat, 
perquè sempre personalitza les coses, perquè quan 
està acorralat el que fa és personalitzar les coses, 
vostè.  

El tema és: què està passant amb Hummanova i 
aquests 300.000 euros?  

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Senyor Nomen.  
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Alguna altra paraula? Passem doncs...Sí, Senyor Joan 
Gabriel, teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel: 

Sí, gràcies Senyor síndic. 

Nosaltres la intervenció que fèiem... doncs, enteníem 
i entenem, el Sr. Ministre ha contestat, no? que 
vulneren la Llei de la Funció Pública, de les Finances 
Públiques. Ha explicat doncs, que Govern ho podia 
fer. I és clar! Només ens fem una pregunta: Si ho 
podia fer, per què no ho va fer? Per què ens ho porta 
aquí? Això és la gran pregunta que ens fem.  

Amb el tema d'Hummanova volem insistir, doncs, 
que lamentem profundament, i no pot ser d'una altra 
manera, doncs, que Govern disposa d'uns tècnics,i 
uns tècnics segurament contrastats, i és llàstima que 
amb figures d'aquest tipus, i no podem entrar a la 
Taula de Funció Pública que es fa perquè vam 
declinar la invitació entenent que això no 
corresponia als grup parlamentaris i ens inhibim 
d'aquest tipus de manifestacions perquè no hi érem.  

Però a part d'això, sí que lamentablement, doncs, 
profundament que el Govern hagi retirat un crèdit 
que podia fer sense haver-lo demanat i aquí tenim 
una justificació. I constatem una vegada més, doncs 
que malauradament el Consell General som 
víctimes, tots els que estem aquí asseguts, les 28 
persones, homes i dones elegits pel poble, doncs, 
d'una mala manera de gestionar el bé públic i portar 
un fals debat- com avui acabem de contrastar-, i 
retirat amb uns arguments amb els quals no podem 
dir res perquè simplement són acceptables-. I la taula 
de la Funció Pública doncs, no ha acabat d'entendre 
que ha de continuar la seva funció- la respectem, no 
pot ser d'altra manera, però no podem deixar que no 
quedi a les actes d'aquest Consell, que el Grup 
Parlamentari Reformista està cansat, cansat, 
d'aquesta manera, doncs jo diria, d'actuar, de dir: 
"aquí ho teniu i després ja ho veurem". La manera de 
portar el país, de ben segur hi ha d’altres camins. 
Aquest no creiem que sigui el millor. I portar  
no-debats al Consell General...entenc, que la 
ciutadania es cansi però és els Consellers i 
Conselleres també. 

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Joan Gabriel. 

Sí, Senyor Francesc Rodríguez, teniu la paraula. 

El Sr. Francesc Rodríguez: 

Per tancar aquest torn almenys i molt breument.  

Per dir que aquest Grup Parlamentari no se sent 
víctima de cap govern i que les manifestacions que 
s'estan fent a l'última part d'aquest debat, les 
lamentem perquè estan sortint del sentit 
estrictament, penso jo, de debat que hi hauria 
d'haver en seu parlamentària i s'estan anant cap a 
unes vies que no són les adequades -penso jo- amb 
tot el respecte, per a totes les opinions, evidentment. 

Per això no intervindré més.  

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies, Senyor Rodríguez.  

Sí, Senyor Pere López, per Govern, teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Senyor síndic. 

Només per aclarir que el Govern ha actuat a dins de 
la llei i que possiblement no m'he explicat bé en la 
meva intervenció perquè m'ha sorprès molt els 
arguments que manifestava la Sra. Gil, en què, 
insisteixo, que ha confós la interpretació de la Llei 
General de les Finances Públiques. Ella parlava de 
què aquest crèdit no s'encabeix, per tant, no és legal 
perquè hi ha una sèrie de limitacions pel que fa les 
transferències, i el que jo he explicat és que aquestes 
limitacions només són efectives per les transferències 
que pot fer el Govern. I per tant, el que jo he vingut 
a dir és justament el contrari del que vostè ha dit Sr. 
Gabriel, és a dir, que això no ho podia fer el Govern. 
El Govern només pot fer algunes transferències, amb 
algunes limitacions, les que ha citat la Sra. Gil. En 
tot cas, un avenç de fons que ha de ser 
posteriorment ratificat pel Consell General, no es 
veu sotmès a aquestes limitacions. El que està molt 
clar és que el Govern no ho podia fer, el que estem 
sotmetent avui a votació del Consell General, i per 
tant, no és un fals debat, és una mala interpretació 
per part del seu Grup Parlamentari, de la Llei 
General de les Finances Públiques. El Govern ha fet 
el procés correctament, iniciant-se des de les 
contractacions del principi i decidint aturar aquestes 
despeses en base al treball que s'està fent a la Taula 
de la Funció Pública. Per tant, s'està complint 
estrictament el què marca la Llei general de les 
Finances Públiques i el Govern no ho podia fer. No 
ho podia fer i per tant, estàvem obligats en el 
moment en què volíem tirar aquestes despeses 
endavant, a tirar endavant un avenç de fons i la seva 
posterior ratificació, al Consell General, sense les 
limitacions, que en aquest cas no afecten, perquè el 
Consell General no té limitacions per modificar el 
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pressupost que sí que les té el Govern. Per tant, en 
sentit contrari del que vostè manifestava.  

Posteriorment, el Govern ha decidit fer aquests 
treballs des de la Taula de la Funció Pública i aturar 
temporalment aquestes despeses que estaven 
previstes fer.  

Jo crec que és tan fàcil com això.  

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Ministre. 

Iniciem doncs, un nou torn de grups parlamentaris. 

Hi ha alguna paraula? Senyor Nomen, teniu la 
paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Sí, tan sols per matisar les afirmacions del Sr. 
Ministre conforme Govern havia actuat seguint la 
llei.  

De cap manera Govern ha actuat seguint la llei! 

Govern el que va fer és: va adjudicar a dit, a 
Hummanova, dos contractes. D'aquests contractes, 
es va fer de la forma que va demanar, en lloc de fer 
un concurs, ho va fer a dit, demanant a tres 
empreses que entre elles estan vinculades. Després el 
què va fer, és dir que, de les conclusions d'una 
d'aquestes feines s'ha de fer aquesta despesa de 
300.000 euros. I una setmana després, demanava 
adjudicar una altra feina per completar aquesta feina 
anterior, cosa que tothom veu que aquí hi ha alguna 
cosa ben estranya.  

Quan nosaltres demanem què està passant aquí, de 
cop i volta es para tot. Ara, aquesta feina tan urgent 
que l'informe d'Hummanova conclou que s'ha de fer, 
resulta que finalment ni és urgent ni es fa. I després 
de cinc mesos no s'ha fet res del que s'ha de fer de 
veritat per posar una estructura solvent i rigorosa en 
els procediments de les carreres professionals de 
l'Administració, etc, etc. I, la setmana passada, 
perdó, al Consell anterior, quan vaig demanar, a 
través d'una pregunta que vaig fer personalment a 
Govern, què quina utilització s'havia fet d'aquest 
avenç de fons, es va dir que cap. Potser aleshores es 
van adonar que tècnicament no podien demanar 
avui aquesta confirmació d'aquest crèdit 
extraordinari, no? 

Però, en tot cas, avui en l'últim moment ho volen 
tapar perquè saben que aquí hi ha tot l'afer 
Hummanova que està sobre la taula i que el Govern 
el que vol es tapar, tapar-lo perquè s'ha destapat una 
caixa de trons que Govern, és clar, ha d'amagar.  

Per tant, és la confirmació d'una actuació 
absolutament inacceptable, d'una actuació fora de 
tota ètica, fora de la llei i que no entenem com un 
Govern que es vol democràtic, pot permetre que es 
facin en el segle XXI. 

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Voldria recordar que estem, no en una sessió de 
control de Govern, sinó que estem tractant un punt 
que és l'examen i aprovació d'un text que és un 
suplement de crèdit per finançar els projectes de la 
descripció i de la valoració dels llocs de treball de 
l’Administració general, etc. Demanaria que ens 
centréssim en el tema, i no estem en una sessió de 
preguntes.  

També recordar que el fet de demanar de suprimir 
un element, un punt de l'ordre del dia és totalment 
lícit, s'ha fet d'altres vegades, fins i tot, durant 
aquesta legislatura, i aquí s'ha complert la llei en 
aquest punt. Hi ha hagut un grup parlamentari que 
no ha acceptat de retirar el text i per això s'està 
debatent. Però això entra a dins de la normalitat del 
debat parlamentari. 

Hi ha alguna altra paraula? Senyor Joan Gabriel, 
teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel: 

Gràcies Senyor síndic per donar-nos l’oportunitat de 
parlamentar al Consell General. 

Jo com a contrapunt al Senyor ministre. Doncs, m’ha 
fet pensar, Senyor ministre, amb una persona de la 
nostra parròquia, de la seva i de la meva i d’algun 
altres personatge que també és de La Massana, que 
quan jo era molt petit, sempre deia: “La llei és com 
un acordió, s’estira i s’arronsa, s’estira i s’arronsa,...”. 
I ara, quan l’estava escoltant, pensava en aquell bon 
home, que era un bon home, però la diferència entre 
vostè i aquell bon home és que quan aquell bon 
home ens deia això, no hi havia lleis. 
Malauradament avui n’hi ha. Em sabria greu que si 
vostè va conèixer aquell bon home i coneix 
l’exemple de l’acordió, el faci servir avui sent 
ministre. 

Moltes gràcies Senyor síndic.  

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Joan Gabriel. 

No hi ha intervenció? 

Govern vol intervenir? No.  
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A la vista doncs de les intervencions procedirem a la 
votació: 

Vots a favor del text? 

Vots en contra del text? 

Abstencions? 

Recompte. 

La Sra. Mariona González:  

14 vots en contra i 14 abstencions. 

El Sr. síndic general: 

A la vista, doncs, del resultat, declaro refusat el 
Projecte de llei. 

Passem al punt segon de l’ordre del dia. 

2. Examen i votació del Projecte de llei 
de crèdit extraordinari i de suplement de 
crèdit per finançar les despeses derivades 
del Pla de contingència per a 
l’Escorxador Nacional d’Andorra. 
El Projecte de llei fou publicat en el Butlletí número 
45/2010 del 2 d'agost. No s'ha formulat cap esmena 
al text. 

El Sr. síndic general: 

Alguna intervenció per part de Govern? 

Sí, Senyor Pere López, teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, només una breu intervenció que vull fer de 
caràcter genèric per la resta de punts, simplement, 
per exposar que el Govern com és obligació, tramet a 
tràmit parlamentari un conjunt de Projectes de llei 
en la sessió d’avui que ratifiquen una sèrie d’avenços 
de fons que el Govern ha aprovat i que, per tant, 
s’han finançat amb transferències de partides i que 
per tant, no suposen, cap d’aquests Projectes de llei, 
cap augment o increment de l’endeutament del 
Govern. Es tracta de ratificar, excepte un dels punts 
de l’ordre del dia on sí faré una intervenció que és el 
punt 16, el referent a les despeses derivades de 
diferents programes a l’entorn de l’energia, d’avenços 
de fons que ratifiquen avui en Projecte de llei i que 
no suposen cap augment del deute de l’Estat.  

Gràcies Senyor síndic.  

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Passem a la intervenció dels grups parlamentaris.  

Per Andorra pel Canvi, Sr Nomen, teniu la paraula.  

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Senyor síndic.  

Govern ens demana el permís per una despesa de 
50.874 euros necessària per a l’Escorxador Nacional 
d’Andorra. En aquesta ocasió Govern planteja 
correctament aquest crèdit extraordinari ja que 
aquesta despesa es compensa amb altres despeses 
reals del pressupost prorrogat. Per tant votarem 
favorablement a aquest Projecte de llei  

Gràcies Senyor síndic.  

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Pel Grup Reformista, Sra. Olga Adellach, teniu la 
paraula. 

La Sra. Olga Adellach: 

Sí, gràcies Senyor síndic.  

El Grup Parlamentari Reformista ha examinat el 
Projecte de llei de crèdit extraordinari i de 
suplement de crèdit per finançar les despeses 
derivades del Pla de contingència per a l’Escorxador 
Nacional d’Andorra.  

Es tracta d’un crèdit extraordinari d’un import de 
15.874 euros, i d’un suplement de crèdit de 35.000 
euros, que es financen mitjançant una partida del 
Departament d’Agricultura i Patrimoni Natural, 
concretament de Sanitat animal de l’Àrea 
Veterinària per un import de 37.500 euros i una altra 
partida al Departament de Sistemes Educatius i 
Serveis Escolars per un import de 13.374 euros. 

L’Escorxador Nacional d’Andorra es va crear per 
donar un servei als ramaders del país i és una de les 
eines necessàries per al bon desenvolupament de la 
carn de qualitat controlada d’Andorra. A més, 
aquesta instal·lació fa més de deu anys que està en 
funcionament i és lògic que s’hagi de mantenir i 
millorar els equipaments. Per tant, estem d’acord en 
què cal assegurar el funcionament correcte de 
l’escorxador, i permetre el proveïment de productes 
complint les normes establertes. Tanmateix, en 
aquest cas, es presenta un crèdit extraordinari i un 
suplement de crèdit finançats mitjançant 
transferències d’altres partides pressupostàries i no 
finançats via endeutament i per tant, el nostre Grup 
Parlamentari donarà suport a aquest Projecte de llei 
perquè entenem que el Govern el finança de manera 
adequada.  
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Gràcies Senyor síndic.  

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Adellach. 

Pel Grup Parlamentari Socialdemòcrata, Sr. Jordi 
Cadena, teniu la paraula. 

El Sr. Jordi Cadena: 

Gràcies Senyor síndic.  

Sí, nosaltres també votarem favorablement a aquest 
crèdit extraordinari perquè, com ha dit pràcticament 
la Senyora Olga Adellach, és un crèdit de 
manteniment de l’Escorxador i creiem que és 
necessari. I jo crec que Govern sempre que pot, fa 
transferències de crèdit d’altres partides, però no 
sempre és possible. Nosaltres votarem també 
favorablement. 

Gràcies.  

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Cadena. 

A la vista, doncs, de les intervencions declaro el 
Projecte de llei aprovat per assentiment. 

Passem al punt tercer de l’ordre del dia. 

3. Examen i votació del Projecte de llei 
de crèdit extraordinari per finançar les 
despeses derivades del contracte de 
concessió de la línia ràpida del bus 
exprés entre Sant Julià de Lòria i 
Andorra la Vella / Escaldes-Engordany. 
El Projecte de llei fou publicat en el Butlletí número 
45/2010, del 2 d'agost. No s'ha formulat cap esmena 
al text. 

El Sr. síndic general: 

Govern intervé? No. 

Per part dels Grups Parlamentaris, Andorra pel 
Canvi, Senyor Nomen, teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

En aquest cas es tracta de votar el Projecte de llei de 
crèdit extraordinari per finançar les despeses 
derivades del contracte de concessió de la línia 
ràpida del bus exprés entre Sant Julià de Lòria i 
Andorra la Vella i Escaldes-Engordany. Per tant, en 
aquest cas ens trobem davant d’un avenç de fons, 
d’un avenç de fons de 267.201,40 euros per aquesta 

despesa que Govern ja va fer en el seu moment, i 
com és normal en aquests casos, doncs, Govern ja ha 
disposat d’aquest avenç de fons, no pas com hem vist 
en el primer cas de l’ordre del dia i amb l’estrany 
comportament de Govern, i de fet, l’ha utilitzat- com 
dic- com és normal en aquests casos, no? 

I ara Govern ens presenta el crèdit extraordinari per 
aquest import per cobrir-lo, però ho fa contra la 
partida d’interessos. Per tant, Govern no redueix 
despeses reals del pressupost prorrogat sinó que 
planteja una despesa contra un excedent 
d’interessos, és a dir, que incrementa el dèficit del 
pressupost previst per Govern i per tant, augmenta el 
deute públic acumulat en relació a les previsions 
inicials que va fer Govern. I aquí el Sr. ministre de 
Finances pot dir el que cregui convenient però la 
realitat és aquesta: que quan es finança contra el 
compte d’excedents d’interessos del pressupost 
prorrogat es provoca un increment del deute públic 
acumulat ja que necessites uns finançaments 
addicionals als inicialment previstos. És una 
tecnicalitat que Govern s’entossudeix a negar però 
que és el que passa al final del dia. En tot cas, anant 
per aquest camí, de ben segur que superarem els 77 
milions de deute que Govern va preveure en els seus 
estudis inicials.  

En conseqüència, per evitar aquest increment del 
deute públic acumulat, votarem en contra d’aquest 
Projecte de llei. 

Gràcies Senyor síndic.  

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Pel Grup Reformista, Sra. Conxita Mora, teniu la 
paraula. 

La Sra. Conxita Mora: 

Gràcies Senyor síndic.  

Crec que és necessari recordar que aquest crèdit 
extraordinari ja va ser rebutjat per aquesta cambra el 
passat mes de juny perquè es pretenia finançar via 
endeutament. 

També crec que a fi de poder justificar i argumentar 
una vegada més la nostra postura, també és necessari 
recordar que lamentablement continuem amb 
aquesta característica que ha identificat aquest 
Govern des de l’inici de la legislatura, que és la 
manca de rigor en la gestió. 

Venim assistint al llarg d’aquest gairebé darrer any i 
mig a una manera de governar que no ha aportat cap 
solució a les dificultats que viu el país, sinó més aviat 
el contrari: ha generat crispació i s’ha entestat en 
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crear més dificultats a la ja difícil situació que viuen 
una gran quantitat de famílies, d’empresaris i la 
majoria de sectors econòmics. 

Portem més d’un any sentint parlar de bloqueig, de 
què la culpa de tots els mals i fins i tot, de les 
solucions que vostès no han sabut, pogut o volgut 
aportar, és culpa de l’oposició o dels anteriors 
Governs. 

Ens veiem obligats una vegada més a recordar que en 
cap moment el Grup Parlamentari Reformista ha 
demostrat ni actuat en actitud de bloqueig, i no es 
creguin que es pot pretendre enganyar a ningú, 
sortosament els fets parlen per si sols i els diaris del 
Consell General donen fe de la realitat que s’ha 
viscut en aquesta cambra. 

Per més que se’ns vulgui acusar de bloqueig, de que 
no volem donar suport a tal projecte, de que pel fet 
que no haguem votat a favor d’algun crèdit, estem 
en contra de la cultura o altres, o en el cas que ens 
ocupa avui, es volgués fer creure que estem en 
contra del bus exprés.  

No, no, tot el contrari, Senyores i Senyors, això no es 
així! Únicament estem en contra de la manera de 
gestionar el país d’aquest Govern. Estem en contra 
de la manca de transparència d’aquest Govern, que 
es nega fins i tot a contestar les preguntes dels 
Consellers Generals en el marc de la seva tasca de 
control de l’acció de Govern, faltant així també al 
respecte a les institucions. I això és greu! Estem 
també en contra de la manca de respecte d’aquest 
Govern envers les persones que han manifestat una 
opinió contrària al Govern i han rebut injustes i 
desmesurades desqualificacions, algunes de manera 
més pública i altres de manera més privada però que 
no cal obviar, i això també és greu! També estem en 
contra d’un Govern que s’ha autoapropiat del poder 
de governar sol, poder que el poble li havia 
encomanat de compartir i de consensuar. I malgrat 
podríem entendre que desprès de tants anys 
d’esperar arribar al poder s’hagin volgut entestar en 
governar sols, més enllà del mandat dels electors, el 
que tristament avui encara hem de lamentar és la 
manca de diàleg i de consens, i també, la incapacitat 
que ha demostrat de dotar el país de l’estabilitat 
política i institucional necessària. 

Volem una vegada més, deixar molt clar, que 
refusant ja sigui aquest o un altre crèdit tant 
sols refusem i ens neguem a donar el nostre 
permís a una mala gestió. Refusem i ens 
neguem a ser copartícips d’una mala gestió o 
d’un projecte que no ens sembla apropiat ni 
prioritari pel país. 
Humilment, em permeto manifestar que ja no 
es pot pretendre enganyar, els fets són tossuts 

i la realitat d’aquests fets ha traspassat ja fa 
dies les portes d’aquesta il·lustre sala per 
arribar als ciutadans i creguin-me, ningú 
confon bloqueig amb manca de confiança. 
Al llarg de la meva intervenció ja ha quedat 
palès que no ens mereix confiança la manera 
de gestionar d’aquest Govern, entenem que 
governar és servir al país d’una altra manera, i 
sempre s’ha de fer prevaldre l’interès del país 
al del partit. 
Per tot l’exposat, el Grup Parlamentari 
Reformista votarà en contra d’aquest crèdit, 
recordant també que es continua finançant 
amb partides de despeses de finançament que 
ja vam manifestar en l’últim Consell que no 
ens semblava la fórmula adequada i que 
s’havia de trobar altres vies, i que seriem molt 
curosos quan es tornès a presentar aquest 
sistema de finançament. 
En conseqüència, amb cap voluntat ni acció 
de bloqueig per part de CR, tan sols de manca 
de confiança i de refús de ser copartícips i de 
les mostres de poca voluntat d’entesa d’aquest 
Govern, cansat i esgotat, doncs, no hi 
votarem. 
En canvi, sí el qui ha bloquejat el país i el segueix 
bloquejant durant un any i mig és la manca de presa 
de decisions, segurament decisions dràstiques i 
algunes segurament també antipopulars, però 
decisions indefugibles que no podia ni pot defugir 
qualsevol govern que vulgui governar amb visió 
d’Estat, que pensi amb el país i que faci prevaldre 
l’interès del país per davant del partidisme, 
l’electoralisme i el personalisme. 

Moltes gràcies Sr. Síndic 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Mora. 

Pel Grup Parlamentari Socialdemòcrata, Sr. Cadena, 
teniu la paraula. 

El Sr. Jordi Cadena: 

Gràcies Senyor Síndic. 

Jo pensava que havíem de votar un crèdit 
extraordinari per finançar les despeses del bus de 
Sant Julià a Escaldes però veig que estem en un 
debat d’orientació política, però bé... 

Nosaltres donarem suport a aquest crèdit. Aquest 
crèdit ja es va debatre abastament el dia 3 de juny. 
En aquell moment per part d’ApC se’ns va dir que 
com es feia conta endeutament doncs que no 
l’aprovaríem... Avui es fa contra una partida que ja 
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sé que no els hi agrada que és la partida d’interessos 
però estava en el Pressupost 2009 i Pressupost 2010 
no n’hi ha i hem de treure els diners...ja ha vist que 
el crèdit que acabem d’aprovar per assentiment a la 
partida anterior, s’havien tret els diners d’unes 
partides d’on s’havia pogut però no totes les partides 
crec que es poden finançar així. 

El que passa és... des de Coalició Reformista aquell 
dia- avui s’ha argumentat d’una altra manera-aquell 
dia se’ns va dir que estaven –bàsicament el que em 
va semblar entendre- estaven bàsicament d’acord 
amb la partida 2010 però no amb els plurianuals i 
clar, doncs Govern- crec que amb bon criteri- ha 
tornat a presentar el crèdit, doncs amb els 
plurianuals, a part de la partida del 2010 perquè 
Govern, crec que vol complir la Llei de la Funció 
Pública que és el seu deure, i a partir d’aquí, doncs, 
és el que hi ha. Ara, si volem continuar fent 
demagògia aquí, fem-la, i cada ú agafi la seva 
responsabilitat. Nosaltres votarem favorablement. 
No puc dir res més. 

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Cadena. 

Govern vol intervenir? Senyor Pere López, teniu la 
paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí.  

En primer lloc, el Govern constata que hem assistit a 
lectura d’un manifest polític per part de la Sra. Mora 
que no he trobat cap vinculació amb el Projecte de 
llei que estem sotmetent a tràmit parlamentari i a 
votació. En tot cas, curiós el punt que ha escollit per 
fer aquest manifest polític perquè es tracta 
simplement de tirar endavant amb un contracte de 
concessió que va aprovar l’anterior Govern, un 
contracte de concessió que té una durada de set 
anys, que hem fet la previsió pressupostària 
corresponent conforme havíem fet en anteriors 
pressupostos, que el Consell no va aprovar el 
pressupost i que hem de tirar endavant amb aquest 
servei de transport. Per tant, estem complint amb la 
nostra feina. M’ha quedat prou clar que la seva, 
entenc, intenció amb aquesta intervenció es produir 
un cert desgast al Govern, quan aquí l’únic 
perjudicat és el proveïdor que presta aquests serveis 
que degut a les seves actuacions, doncs, ha vist 
endarrerit substancialment els cobraments que 
havíem de fer per part de l’Administració. Aquest és 
l’únic perjudicat.  

Vostè ha aprofitat aquí per fer-nos un manifest 
polític, que jo crec que no tenia cap vinculació amb 
el que estàvem debatent, em sembla perfectament 
lícit però en tot cas que sàpiga que el Govern ha fet 
la seva feina, que no ha sigut cap altra que donar 
continuïtat al que havien fet els anteriors Governs 
en aquesta matèria i que si hi ha algun perjudicat 
amb aquest afer, que hi és, és el proveïdor que presta 
el servei que ha vist endarrerit els seus cobraments. 

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Alguna altra intervenció? Senyor Nomen, teniu la 
paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Veig que de manifestos polítics se’n fan per tot arreu, 
perquè... Déu n’hi do!!  

És a dir, estem davant d’un Govern que només sap 
funcionar a base endeutament, i més endeutament i 
més endeutament, no sap endreçar els comptes d’un 
pressupost prorrogat per poder deduir despeses més 
importants d’altres que ho són menys, fa recurs al 
compte d’interessos que no es van utilitzar l’any 
passat que ja hem dit que és una forma, una 
tecnicalitat per tapar un recurs de més endeutament i 
per tant, de més dèficit.  

Per la bancada Socialdemòcrata se’ns diu que 
nosaltres estem fent demagògia. Bé, acabem de veure 
un excel·lent exemple de demagògia feta per Govern 
i per tant l’únic que podem dir és que tot això no ens 
porta enlloc, tot això no ens porta enlloc, tot això 
tan sols en porta a que Andorra segueix entollada 
amb uns problemes dels quals no hi ha forma de 
sortir-se’n degut a un Govern que no té cap solució. 
I aquest és un fet. I només sap funcionar a base de 
que algú li doni més finançament. És l’únic que sap 
fer. I a això algú li ha de dir prou, i ens toca a 
nosaltres dir prou. Per tant, el dia que siguin capaços 
de fer una gestió acurada de govern, doncs se’ls hi 
diu que sí. Per exemple quan han presentat el 
Projecte de llei de despeses de l’Escorxador, que 
aquestes sí que les han fet contra unes despeses reals 
que s’estalvien per un altre costat i aquí se’ls hi diu 
sí. Però quan és va per més endeutament, se’ls hi diu 
no. I això és així. Això no és demagògia ni és res. És 
la realitat.  

Tots sabem les xifres d’endeutament amb les que ens 
estem movent, vosaltres mateixos finalment han 
confirmat que al 2009, del qual són amb un 50 % 
responsables, es va tancar amb un dèficit de més de 
100 milions d’euros. Enguany ens passarà 
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pràcticament el mateix, l’any que ve passarà 
pràcticament el mateix, i anem fem forat. Però, en 
quin cap pot caber que això pot funcionar d’aquesta 
forma? Per tant algú ha de dir “no”. Doncs, ens toca 
a nosaltres, diem “no”, per aquest camí “no”.  

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen.  

Alguna altra paraula? Sra. Conxita Mora, teniu la 
paraula. 

La Sra. Conxita Mora: 

Sí, gràcies Senyor síndic. 

Doncs, miri Senyor Cadena, em felicito que ho vegi 
com un debat d’orientació política perquè és el que 
reclamem, justament això, orientació política i no 
solament des del Grup Parlamentari, sinó es demana 
al carrer. Això és del que ens queixem, això és el 
resultat de tots aquests Consells que estem votant 
crèdits extraordinaris mal presentats, quan portem 
més de sis mesos demanant rigor en la presentació, 
rigor en la gestió del pressupost i contenció de la 
despesa...I avui en tenim un exemple clar: ens volen 
fer responsables de que no cobrin els proveïdors. 
Miri, Senyor Ministre, si vol que sigui responsable, 
em deixa la seva cadira i jo me’n faré de responsable. 
Mentrestant, jo estic a l’oposició. A qui li pertoca 
gestionar el pressupost, a qui li pertoca marcar 
prioritats en aquest pressupost, sabent que té 
compromisos contrets de contractes anteriors, és el 
Govern. Doncs jo ja vull assumir les meves però si el 
que em toca a mi és pagar proveïdors i gestionar 
aquest pressupost, la meva cadira l’hauríem 
d’intercanviar, em sembla a mi. 

A part d’això, si aquest és tan important també li 
vam marcar, i jo concretament li vaig marcar el 22 
de setembre, si mal no recordo, en l’últim Consell 
que es va parlar de crèdits, un dels quals li vaig 
aprovar i el vaig felicitar perquè havien entès quin 
era, al nostre veure, la forma bona de finançar-los, li 
vaig dir que seriem molt rigorosos amb aquesta 
manera de fer. I vostès continuen amb una postura 
rígida pensant que aquí no tot s’hi val. No s’hi val! 
Perquè la nostra responsabilitat justament, i l’he 
explicat en aquesta intervenció que vostè també a 
qualificat de molt política, però estem aquí per fer 
política també, però política de veritat, política 
d’interès de país, política de prioritzar, de conèixer 
que la situació està molt complicada i que no es 
tracta de jugar. I nosaltres som responsables amb 
aquest joc. Cada vegada que aprovem un crèdit vol 
dir que autoritzem a què es continuï gestionant i no 

sabem si es farà bé perquè hem tingut bastant 
exemples que no ens han donat satisfacció. Per tant, 
permeti’m que exercim aquest dret de responsabilitat 
des del lloc que ens pertoca, que no és governar. 

Gràcies.  

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Mora.  

Agrairia se centrés el debat sobre el tema que tenim 
que és un crèdit extraordinari ben particular, el que 
figura en el número tres.  

Pel Grup Socialdemòcrata, hi ha alguna intervenció? 
No hi ha intervenció. 

Govern? Sí, Senyor Pere López, teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Senyor síndic. 

Només per recordar el que he dit al principi de la 
meva intervenció. Que avui el Govern no demana 
en cap de les partides dels Projectes de llei 
augmentar la capacitat d’endeutament. Per tant, que 
tots els crèdits extraordinaris es financen amb 
transferències i que el resultat d’avui, sigui quin 
sigui, no produirà cap augment de la capacitat que té 
el Govern d’endeutar-se. Que tothom sap el que 
suposa treballar amb un pressupost prorrogat. Que hi 
ha una sèrie de capítols, com és el capítol 7, que és el 
capítol de transferències en el qual es troba aquest 
crèdit extraordinari del servei de bus exprés que la 
dotació pressupostària és zero quan no hi ha un 
pressupost. Que s’està fent una demagògia, el 
Govern està estalviant i fent reserves de crèdit en el 
capítol 2, està estalviant, està finançant partides 
sempre que pot, però vostès saben perfectament que 
quan el pressupost no s’aprova, que quan hi ha un 
pressupost prorrogat hi ha una sèrie de capítols, una 
sèrie de partides de transferències corrents, com són 
la Llei de la CASS, de transferències al capítol 7 
d’inversió, totes les despeses d’inversió que estan a 
zero, i que per tant, és absolutament impossible el 
que vostès intenten que el Govern faci. El Govern ha 
fet les seves transferències, ha fet les seves reserves i 
sempre que ha pogut, ha reduït partides i veurem el 
resultat. No ens han de donar vostès lliços del que és 
la gestió pública. Hem vist la reducció del seu deute, 
la seva gestió dels darrers 8 anys, increment constant 
del dèficit i de l’endeutament i quan tinguem els 
números del 2010, parlarem de quin és l’estat de la 
gestió d’aquest Govern, i no són vostès que ens han 
de donar cap mena de lliçó en aquesta matèria. 

I en relació al Sr. Nomen, repetir novament: aquesta 
estratègia de demagògia. Ell ens dóna lliços, ens n’ha 
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donat de manera constant però l’únic que jo puc 
constatar és que no ha fet cap esmena al Projecte de 
pressupost de l’any 2010, no en va fer absolutament 
cap, i que encara estem esperant, des del Govern, la 
seva resposta al document que li vam lliurar i que es 
va comprometre que ens faria una resposta, que és el 
document de línies per a l’exercici 2011. És molt 
fàcil fer crits, fer discursos, fer soroll i no ser capaç de 
no fer cap, absolutament cap, proposta en matèria 
pressupostària.  

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre.  

Iniciem doncs un nou torn de grups parlamentaris. 

Senyor Nomen, per ApC, teniu la paraula.  

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

I com tothom comprendrà, i espero que vostè 
accepti, permeti’m, doncs, donar resposta a la 
intervenció del Senyor ministre, no? encara que em 
sembla que no té gaire res a veure amb el bus exprés, 
però bé... 

Aleshores anant aquí... però sí que té una mica a 
veure amb el bus exprés... Si vostè agafa -ho 
intentarem, ho intentarem recuperar-lo d’alguna 
manera- si vostè agafa el pressupost del 2010, que 
suposo que es referia a aquest, el Projecte de 
pressupost 2010 que vostès van presentar i agafa el 
pressupost 2009 prorrogat que és en el que estem en 
aquests moments, si vostè agafa tots els crèdits 
extraordinaris que s’han aprovat en aquesta sala i 
compara el total de totes les despeses prorrogades 
que té vostè del pressupost 2009 i li suma tots els 
crèdits extraordinaris que hem aprovat, estem 
pràcticament, en tots els capítols, estem per sobre 
del seu Projecte de pressupost 2010, excepte en el 
cas del 3, que és d’on vostè tira de beta perquè té el 
filon dels interessos.  

Aleshores, si agafem el total del pressupost 2009, 
amb la realitat dels ingressos que enguany estaran 
per sota de la realitat 2009, van donar un dèficit de 
116 milions, ara revisat a 100 i escaig milions. Si ens 
anéssim a les mateixes masses que el pressupost 2009 
i per això li diem que no pot finançar contra 
interessos, ens situarem, al final d’aquest any, a un 
dèficit per sobre dels 100 milions d’euros. Però si 
mira el càlcul pel camí del 2010 prorrogat li donarà 
un càlcul similar. Tot dependrà del que finalment 
vostès paguin o deixin de pagar a les empreses d’obra 
pública amb el referent a les execucions de les grans 

obres. Aquí està el quid de la qüestió. El pressupost 
2010 tot dependrà del que paguin o vostès no 
paguin, als pressupostos de l’obra pública. Si vostès 
paguen, com han de pagar, les inversions, el forat 
serà, doncs, per sobre dels 100 milions. Si no paguen, 
és clar que no. Aquest és el tema.  

I per tant, demagògia? No, números. Miri, miri...si 
vostè mateix ha hagut de reconèixer al final que al 
2009 ha fet un forat de més de 100 milions d’euros. 
Ho ha hagut de reconèixer, perquè és la realitat. Per 
tant, no ens digui que som demagogs els que parlem 
de la realitat. I això què passa? Que aquest bloqueig 
que tenen vostès, aquest bloqueig, veritablement un 
bloqueig del cap, un bloqueig però no del cap, vull 
dir un bloqueig mental..  

El Sr. síndic general: 

Senyor Nomen, si us plau, un mínim de respecte, si 
us plau. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Sí, sí... 

Aleshores quan hi ha aquesta situació d’estar 
bloquejat, no es pot treballar, no es pot treballar. I 
per tant, accepti que aquest crèdit extraordinari...sí 
que vosaltres estan incrementant el deute utilitzant 
el recurs dels interessos, aquesta és la realitat, i per 
això li he explicat tot el què passa amb els 
pressupostos 2009 i 2010.  

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Senyor Nomen.  

Hi ha alguna altra paraula? Senyor Joan Gabriel, 
teniu la paraula.  

El Sr. Joan Gabriel: 

Gràcies Sr. síndic. 

Senyor ministre, li agraïm doncs que no permeti que 
li donem lliçons, no ho pretenem, no ho pretenem.  

Pretenem fer la nostra feina, i per més que vulgui, no 
podria assolir ni un 10% doncs, de la qualitat i de la 
bona expressió que ha fet la Sra. Conxita Mora en la 
seva intervenció. No ho pretenc ni ho vull 
pretendre. Perquè realment jo crec és que si alguna 
cosa ha dir és el que la societat andorrana pensa però 
en tot cas no és a nosaltres a qui ens toca jutjar... 

Diu que estem fent demagògia! Entenc que s’ho deu 
aplicar per vostè perquè evidentment li ha pujat el 
to, li ha pujat el to que vostè és una persona molt 
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sensata, molt correcta, contesta sempre basat en els 
arguments, doncs, de la llei. En fi, nosaltres, tornant 
al crèdit del bus, perquè no hem de deixar de pensar 
que esteu demanant un bus en una parada i hem 
acabat parlant segurament de moltes coses que van 
lligades al bus, perquè tot es pot lligar a un viatge de 
bus, finalment, la vida també és un viatge de bus, no 
discutirem ara plantejaments filosòfics perquè Dèu 
me’n guard a mi de plantejar-ho aquí però en tot cas, 
el que sí li he de dir, és, tal com ha dit el Sr. Cadena, 
portaveu en aquest cas, en aquest punt, doncs, del 
Grup Socialdemòcrata, que sí que li vam dir que 
portés el crèdit d’aquest any contra entrades que li 
donaríem suport però que no ens porti plurianuals 
que no li corresponen perquè estan governant per la 
seva mala manera de fer, perquè no saben, no poden 
o no els deixen, sense pressupost. El que només 
poden fer, governar amb dotzenes parts i parlar del 
temps que estan vostès governant. Malauradament 
és així, la realitat és la que és, és dura, segur que 
vostès no la volen, no han sabut, no han pogut o no 
han volgut trobar una fórmula millor però per aquest 
any si presenten una solució, el Grup Parlamentari 
Reformista encara que ens haguem de, jo diria, 
contradir amb el nostre argument, faríem un esforç 
però malauradament no ho podem fer perquè, 
evidentment, estiren més el braç que la màniga i 
avui el país no s’ho mereix.  

Gràcies Senyor síndic. I faig la parada del bus. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Senyor Joan Gabriel.  

Alguna altra intervenció? 

Sí, senyor Cadena, teniu la paraula.  

El Sr. Jordi Cadena: 

No, no, ....jo voldria acabar. Vull dir que votéssim ja 
aquest crèdit. Aquí estem donant voltes a tot, a tot, 
menys al crèdit extraordinari, o sigui, que nosaltres 
no intervindrem més, Sr. Síndic.  

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Senyor Cadena.  

Passem doncs a la votació.  

Vots a favor? 

Vots en contra? 

Abstencions? 

Recompte. 

La Sra. Mariona González:  

14 vots a favor i 14 vots en contra. 

El Sr. síndic general: 

A la vista, doncs, del resultat, procedirem a una 
segona votació. 

Vots a favor? 

Vots en contra? 

Abstencions? 

Recompte. 

La Sra. Mariona González:  

14 vots a favor i 14 vots en contra. 

El Sr. síndic general: 

A la vista, doncs, del resultat, declaro desestimat el 
Projecte de llei. 

Passem al punt quart de l’ordre del dia. 

4. Examen i votació de la Proposta 
d’aprovació de la ratificació del Conveni 
del Consell d’Europa sobre la lluita 
contra el tràfic d’éssers humans, obert a 
la signatura a Varsòvia el 16 de maig del 
2005. 
La Proposta d’aprovació fou publicada en el Butlletí 
número 45/2010, del 2 d'agost. 

El Sr. síndic general: 

Alguna intervenció per part de Govern? 

Senyor cap de Govern, teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Senyor síndic.  

Tal com diu aquesta Proposta d’aprovació de la 
ratificació del Conveni del Consell d’Europa, el tràfic 
d’éssers humans és malauradament un dels negocis 
criminals més lucratius després del tràfic d’armes i 
del tràfic de drogues. Cal tenir present que les 
organitzacions criminals dedicades a la prostitució i 
al tràfic de droga, inclouen també dins de les seves 
activitats delictives el tràfic de persones. Els beneficis 
del qual són sovint blanquejats per amagar la seva 
obscura procedència. En aquest sentit són 
imprescindibles altres instruments internacionals a 
l’hora de tractar totes les dimensions del tràfic, com 
ara, els que s’ocupen de la protecció dels drets 
humans, els drets dels infants, els drets socials, els 
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drets de les víctimes i les dades personals, els 
dissenyats per combatre la corrupció, el blanqueig de 
capitals o el crim cibernètic, i els convenis sobre la 
cooperació internacional judicial en matèria penal. 

No hi ha cap dubte que el tràfic de persones suposa 
una amenaça greu per als drets humans i els valors 
fonamentals de tota societat democràtica i és 
precisament aquesta raó la que va motivar al Consell 
d’Europa a treballar per trobar una estratègia 
efectiva que a l’hora de combatre el tràfic incorpori 
la prevenció, la protecció de les víctimes i 
harmonitzi, finalment, les lleis nacionals de cada 
Estat per assegurar que s’apliquen de manera 
uniforme i eficient. 

El resultat d’aquest esforç és el Conveni sobre la 
lluita contra el tràfic d’éssers humans que va ser 
obert a la signatura a Varsòvia el 16 de maig del 
2005. El text parteix de la definició del Protocol 
addicional del Conveni de les Nacions Unides contra 
la delinqüència organitzada transnacional per 
prevenir, reprimir i castigar el tràfic de persones, en 
particular de dones i d’infants, i diferenciar-lo 
clarament del contraban d’immigrants. Mentre que 
aquest darrer persegueix un benefici material pel 
trasllat il·legal, a través de les fronteres, de persones, 
el tràfic de persones cerca l’explotació d’éssers 
humans a través de la prostitució o del treball forçós. 
Es tracta, doncs, de la versió moderna de 
l’esclavatge.  

El Principat d’Andorra va signar el Conveni del 
Consell d’Europa sobre la lluita contra el tràfic 
d’éssers humans, el 17 de novembre del 2005, com 
una confirmació més de la voluntat del nostre Estat 
de ser membre dels instruments internacionals que 
tenen com a objectiu la protecció dels drets humans 
i la salvaguarda del valors tradicionals de la nostra 
societat com és la dignitat humana. El Conveni 
compta, al dia d’avui- s’ha mogut la xifra des del dia 
que el Govern va trametre la Proposta al Consell 
General- al dia d’avui hi ha 30 estats que ja són part 
del Conveni , i queden 13 estats signataris pendents 
de ratificar-lo. Va entrar en vigor el dia 1 de febrer 
del 2008, un cop 10 països van dipositar els seus 
instruments de ratificació. L’obligació principal del 
Conveni deriva de l’objectiu d’harmonitzar la 
legislació internacional amb la legislació nacional de 
cada estat per aconseguir que un mateix delicte 
tingui un tractament semblant arreu. Els estats tenen 
doncs, l’obligació d’incloure dins les seves 
legislacions penals els delictes descrits en 
l’instrument internacional. En aquest sentit, s’ha 
d’examinar la nostra legislació interna: l’actual text 
refós del Codi Penal defineix com a delicte el tràfic 
de persones només per a la seva explotació laboral, 
amb circumstàncies agreujants com ara el fet que la 

víctima sigui un menor i el delicte l’hagi comès una 
organització criminal utilitzant l’engany, la violència, 
la intimidació i posant en perill la vida, la salut o la 
integritat de les víctimes. Tanmateix cal relacionar 
aquest article amb altres articles del nostre Codi com 
el 151 i el 152, que parlen de l’afavoriment de la 
prostitució i del proxenetisme. En tots aquests 
articles, és patent, de la mateixa manera que ho fa el 
Conveni, la intenció del legislador andorrà de 
considerar com a circumstància agreujant el fet que 
la víctima sigui un menor. El nostre Codi Penal 
castiga també el tràfic d’òrgans, article 121, 
l’esclavatge, article 134, l’establiment i l’afavoriment 
de la prostitució, el proxenetisme- m’hi he referit fa 
un moment-, el tràfic d’infants per alterar-ne la 
filiació, la falsificació de documents i l’aplicació de la 
llei penal en l’espai. Però no existeix en 
l’ordenament jurídic andorrà cap regulació suficient 
relativa a les víctimes. Val a dir, però que els 
tribunals andorrans, han adoptat, quan ha calgut, 
mesures extraordinàries per protegir les víctimes dels 
agressors, però les mesures requerides del Conveni 
probablement van més enllà d’una protecció policial 
eficaç. 

Pel que fa la responsabilitat penal de les persones 
jurídiques, la reforma de l’article 71 del Codi Penal, 
del 18 d’octubre del 2007, ja va introduir unes 
conseqüències concretes que els tribunals andorrans 
poden imposar raonadament en el moment de dictar 
sentència a les persones jurídiques, com són: la 
dissolució de la societat, la suspensió de les 
activitats, el tancament de l’empresa, multes, la 
impossibilitat de contractar amb l’Administració, 
d’entre d’altres. 

El mateix Conveni reconeix que la responsabilitat 
d’una persona jurídica, d’acord amb els principis de 
dret de cada estat, pot ser penal, civil o 
administrativa. 

Tot això, per entendre que pensem que el conjunt de 
la nostra normativa penal s’adapta ja en gran mesura 
al que ens exigeix aquest Conveni  

En definitiva i per acabar, hem de deixar constància 
que Andorra ja ha avançat molt en els darrers 5 anys 
en la seva implicació nacional i internacional en la 
lluita contra el tràfic d’éssers humans. La ratificació, 
doncs, per part del Consell General d’aquest 
Conveni signat, insisteixo, pel Principat d’Andorra el 
17 de novembre del 2005, ens permetrà refermar el 
nostre compromís i enviar alhora un missatge molt 
clar de rebuig de qualsevol activitat criminal a casa 
nostra. 

Gràcies Senyor síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern.  

Passem a la intervenció dels Grups Parlamentaris.  

Pel Grup Parlamentari Andorra pel Canvi? No hi ha 
intervenció. 

El Grup Reformista? No hi ha intervenció. 

Pel Grup Socialdemòcrata? Tampoc. 

Entenc, doncs, que s’aprova per assentiment.  

Passem al punt cinquè de l’ordre del dia. 

5. Examen i votació del Projecte de llei 
de modificació de la Llei de l'Escola 
Andorrana. 
El Projecte de llei fou publicat en el Butlletí número 
46/2010, del 24 d'agost. No s’ha formulat cap 
esmena al text. 

El Sr. síndic general: 

Alguna intervenció per part de Govern?  

Passem doncs a les intervencions dels Grups 
Parlamentaris. 

Andorra pel Canvi, Sr. Carles Enseñat, teniu la 
paraula. 

El Sr. Carles Enseñat: 

Gràcies Senyor síndic.  

Aquest Projecte de llei, que es presenta avui davant 
del Consell General, neix fruit de la demanda 
expressa del Sindicat d’Ensenyament als distints 
grups parlamentaris que formen aquest arc i al 
Govern, per tal d’actualitzar la Llei de l’Escola 
Andorrana, i així, donar solució a un problema 
nascut entre les competències atorgades a la Junta 
escolar front a la seva responsabilitat real. 

És doncs una modificació de millora que no ha rebut 
cap esmena per part de cap Grup Parlamentari vist el 
seu grau de coherència i sentit comú. Una 
modificació que ajuda a la bona administració de 
l’Escola Andorrana. Una modificació que facilita el 
creixement orgànic d’un sistema viu, evolutiu, que 
condueix a les noves generacions d’andorrans cap al 
futur. I sobretot, una modificació demanada 
directament per les persones que treballen cada dia 
per fer del sistema d’ensenyament del nostre país, un 
sistema de cohesió social, de progrés i de modernitat. 

Conseqüentment, i no podent ser d’una altra 
manera, el nostre Grup Parlamentari donarà suport a 
aquest Projecte de llei.  

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Enseñat. 

Pel Grup Reformista? Sra. Roser Bastida, teniu la 
paraula.  

La Sra. Roser Bastida: 

Gràcies Senyor síndic. 

El Grup Parlamentari Reformista votarà 
favorablement al Projecte de llei de modificació de la 
Llei de l'Escola Andorrana relatiu, com s’ha dit, a 
modificar les funcions de la Junta d’Escola que 
deixarà de tenir la capacitat necessària per 
contractar el personal auxiliar de patis i menjadors, 
retornant, únicament i exclusiva, aquesta atribució 
al Govern. 

Aquesta demanda ens va ser adreçada també 
inicialment pel Sindicat d’Ensenyament Públic, i 
posteriorment la ministra d’Educació i Cultura ens 
va fer arribar la present modificació. Per tant, tenint 
en compte que tant el col·lectiu d’ensenyament com 
el mateix Govern consideren que és una millor opció 
per al bon funcionament del servei, el Grup 
Parlamentari Reformista, com he dit anteriorment, 
votarà favorablement aquesta modificació. 

De totes maneres, sí que des del Grup Parlamentari 
Reformista ens agradaria fer constar que dins 
d’aquesta modificació haguéssim preferit que es 
deixés la porta oberta, que vol dir la possibilitat no 
l’obligació, de què les escoles que ho desitgessin, a 
través de la mateixa Junta, poguessin en algunes 
circumstàncies procedir a la contractació del 
personal auxiliar de patis i menjadors. 

I per què ens agradaria això? Doncs, és molt senzill. 
D’una banda, perquè pensem que contribuiria a una 
major integració d’aquest personal a les escoles. 
D’altra banda també, les escoles, no totes són iguals, 
i existeixen característiques d’ubicació, de 
funcionament, d’organització,... que fa que moltes 
vegades hi ha funcions o serveis complementaris que 
aquestes persones si són contractades directament 
per la mateixa escola podrien assumir, altrament no 
és tan fàcil. I finalment, un altre aspecte pel qual ens 
hagués agradat deixar aquesta porta oberta, és 
perquè també hagués donat, a aquells centres que 
haguessin volgut, una major autonomia a l’escola i 
això pensem que també és un avenç pel propi 
sistema educatiu. Sé que a la ministra li preocupava 
el fet de què si la Junta assumia aquestes funcions, hi 
havia el problema de la presència de tots els 
estaments de la comunitat educativa, entre els quals 
hi ha els alumnes. Però això també tenia, al nostre 
entendre, una fàcil solució que era que per temes 
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que fos exigible la majoria d’edat, com podia ser la 
contractació, se n’hagués fet esment en el propi text.  

De totes maneres, dit això i com he dit 
anteriorment, el Grup Parlamentari Reformista 
votarà favorablement aquesta modificació de la Llei 
de l’Escola Andorrana.  

Moltes gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Bastida.  

Pel Grup Parlamentari Socialdemòcrata? Sra. Rosa 
Gili, teniu la paraula. 

La Sra. Rosa Gili: 

Gràcies Senyor síndic. 

Bé, el 17 de maig 2007, el Consell General va 
aprovar la Llei 12/2007 de modificació de la Llei de 
l’Escola Andorrana, que és el moment en el qual es 
crea aquesta Junta d’Escola. Se la dota de la 
capacitat necessària per contractar personal auxiliar, 
tal com ja s’ha dit, de patis i de menjadors.  

Com ha dit la Sra. Bastida, és veritat que en aquesta 
Junta d’Escola trobem membres de comú, trobem 
també alumnes dels sistemes educatius i també per la 
raó... pel seu rol essencial d’aquesta Junta d’Escola, 
com a òrgan de participació de l’Escola Andorrana, 
entenem que no pot assumir responsabilitats ni 
administratives (...) 

 (la cinta no reprodueix cap so) 

 (...) i conseqüentment votarem favorablement. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Gili. 

A la vista doncs de les intervencions, proposo 
l’aprovació per assentiment del text.  

Queda doncs, aprovat.  

Suspenem la sessió durant 15 minuts. 

(La sessió se suspèn a les 5.25h) 

(La sessió es reprèn a les 5.45h) 

6. Examen i votació de la Proposta 
d'acord sobre la formulació d'un mapa 
nacional de fonts d'energies alternatives 
i de localitzacions dels seus 
aprofitaments, així com de les esmenes 
que s'han presentat. 

La Proposta d’acord fou publicada en el Butlletí 
número 46/2010, del 24 d'agost. S’hi ha presentat 11 
esmenes que han estat publicades en el Butlletí 
número 53/2010, del 23 de setembre. 

El Sr. síndic general: 

Per defensar la Proposta d’acord, en representació 
del Grup Parlamentari Andorra pel Canvi, intervé el 
Sr. Eusebi Nomen Calvet. 

M’ha demanat de distribuir el text refós a partir de 
les esmenes. S’ha distribuït ja? Procediu a la 
distribució. 

Gràcies doncs. S’ha distribuït el text. 

Doncs, demanaria al Sr. Nomen, per Andorra pel 
Canvi, de procedir a la lectura del text que se sotmet 
a votació i en tot cas, posteriorment, doncs, farem 
les intervencions corresponents, dels Grups 
Parlamentaris. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Senyor síndic. 
Doncs, procedeixo en primer lloc a llegir la Proposta 
d'acord sobre la formulació d'un mapa nacional de 
fonts d'energies alternatives i de localitzacions dels 
seus aprofitaments, un cop s’han incorporat les 
esmenes que hem consensuat el Grup Parlamentari 
Reformista i Andorra pel Canvi. 

“- Atès que el dia 20 de maig del 2010 vam adreçar a 
Govern una sol·licitud d’informació per conèixer els 
estudis de què disposa Govern sobre els potencials de 
producció d’energies alternatives i la seva distribució 
i, per tant, dels mapes de generació d’energia 
d’Andorra i de la seva distribució i de la millor 
localització dels centres de producció a partir 
d’energies alternatives.  

- Atès que Govern tan sols ens ha subministrat un 
estudi sobre l’avaluació dels recursos solars 
disponibles a Andorra i que, per tant, semblaria ser 
que Govern no disposa dels mapes d’aprofitament 
hidroelèctric i eòlic que en principi es van elaborar 
en el passat. 

- Atès que Andorra disposa d’altres fonts 
energètiques alternatives potencials com la biomassa, 
l’energia geotèrmica, l’eòlica o la hidroelèctrica. 

- Atès que la capacitat d’incineració del Centre de 
Tractament Tèrmic de Residus és superior a la 
quantitat de residus generats actualment i atès que el 
Centre de Tractament Tèrmic de Residus genera 
electricitat amb la calor resultant de la incineració 
de brossa.  
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Per tant, a fi de reduir les dependències energètiques 
d’Andorra, contribuir en la reducció d’emissions de 
CO2, valoritzar els residus vegetals de les neteges de 
boscos i obrir noves activitats econòmiques a 
Andorra al voltant de l’economia verda, el Consell 
General, en la sessió del dia d’avui, adopta el següent 
Acord: 

S’insta el Govern a què, en el més breu termini, 
emprengui les accions següents: 

- Confeccioni un mapa de recursos energètics 
alternatius d’Andorra que contempli, a més dels 
recursos solars, els geotèrmics, de biomassa, 
hidroelèctrics i eòlics. 

- Elabori un pla nacional de foment de sistemes 
domèstics de generació d’electricitat i calor per mitjà 
d’energies renovables. 

- Identifiqui la viabilitat i les possibles localitzacions 
per a la instal·lació de centres de cogeneració de 
biomassa com aprofitament de residus resultants de 
neteges de boscos.  

- Identifiqui la viabilitat i les possibles localitzacions 
per a la instal·lació de centres de generació 
d’electricitat i calor a partir d’energia geotèrmica. 

- Identifiqui les millors localitzacions per a la 
instal·lació de microestacions d’aprofitaments 
hidroelèctrics. 

- Creï un pla d’empreneduria al voltant de 
l’economia verda i en concret, en aspectes propis de 
les característiques d’Andorra com poden ser la 
recerca i el desenvolupament d’aprofitaments 
domèstics de biomassa, aprofitaments solars, 
aprofitaments per mitjà de microestacions 
hidroelèctriques i aprofitaments geotèrmics. 
- Realitzi un estudi de la possible optimització 
energètica de la utilització del Centre de Tractament 
Tèrmic de Residus, revisant com a mínim els 
aspectes següents:  

- Possibilitat d’utilitzar biomassa com a font 
energètica, substituint els combustibles fòssils usats 
actualment. 

- Possibilitat d’adequar el Centre de Tractament 
Tèrmic de Residus com a planta de cogeneració de 
calor i electricitat, de manera que es pugui 
subministrar calor a la zona de La Comella, 
especialment, a la seva zona industrial. I, en el cas 
que aquesta cogeneració sigui viable, que s’estudiï 
l’ús de l’excedent de capacitat d’incineració de la 
planta com a planta de cogeneració a partir de 
biomassa. 

Gràcies Senyor síndic.  

El Sr. síndic general: 

Gràcies Senyor Nomen.  

Acte seguit doncs, passem al torn dels Grups 
Parlamentaris posicionant-se davant de la Proposta. 

Per Andorra pel Canvi, Sr. Eusebi Nomen, teniu la 
paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Senyor síndic. 
Efectivament, com recull el text, Govern va entrar el 
Projecte de llei de mesures provisionals en relació al 
règim de l’energia elèctrica. Per poder avaluar 
rigorosament aquest Projecte de llei, el dia 20 de 
maig del 2010 el Grup Parlamentari Andorra pel 
Canvi va demanar a Govern, com a informació 
complementària, un mapa de les energies 
alternatives disponibles a Andorra. Govern ens va 
donar resposta a aquesta sol·licitud d’informació però 
aquesta resposta es limitava a un mapa 
d’aprofitament de l’energia solar. No se’ns va lliurar 
cap mapa d’aprofitament de les altres energies 
alternatives. 

Seguint l’obligació constitucional d’impuls de 
Govern, el Grup Parlamentari Andorra pel Canvi ha 
entès que seria constructiu proposar que Govern 
elabori un mapa energètic identificant les principals 
fonts d’energies alternatives possibles i les 
localitzacions més adients per establir centres 
d’aprofitament energètic.  

El fet és que avui podem dir que aquesta iniciativa 
està totalment en línia amb les conclusions del Saló 
Pirineu Sostenible que va tenir lloc a La Massana la 
setmana passada i per tant, des d’aquesta validació, 
si és pot dir, dels tècnics, hem presentat avui aquest 
text, a més, celebrant el fet que el Grup Parlamentari 
Reformista hagi fet un seguit d’esmenes al text que 
ens ha permès millorar-lo i conjuntament hem 
consensuat el nou text que acabo de llegir. 

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen.  

Pel Grup Parlamentari Reformista, Sra. Olga 
Adellach, teniu la paraula. 

La Sra. Olga Adellach: 

Sí, gràcies Senyor síndic. 
El nostre Grup Parlamentari ha examinat aquesta 
Proposta d'acord sobre la formulació d'un mapa 
nacional de fonts d'energies alternatives i de 
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localitzacions dels seus aprofitaments, presentada pel 
Grup Parlamentari Andorra pel Canvi, i hi ha 
presentat, doncs,  onze esmenes en concret. 

Les esmenes que ha presentat el nostre Grup 
Parlamentari s'han realitzat amb l'objectiu de 
millorar la Proposta d'acord i les hem examinat 
conjuntament amb el Grup Parlamentari Andorra 
pel Canvi i hem arribat a un acord. 

Es tracta d'una Proposta d'acord que té com a 
objectius reduir la dependència energètica 
d'Andorra, reduir les emissions de CO2, valoritzar 
els residus vegetals dels boscos i obrir noves activitats 
econòmiques al voltant de l'economia verda. 

Pel que s'encomana a Govern la realització de 
diverses accions que poden ajudar a potenciar les 
energies renovables, reduir el consum d'energia i 
avançar en l'eficiència, ja que el model energètic 
actual és insostenible. 

A més, a Andorra hi ha molta dependència 
energètica de l'exterior, per tant cal implementar 
fonts d'energia renovables i reduir el consum 
d'energia, pel que és positiu, disposar d'eines que ens 
permetin conèixer les possibilitats de les energies 
alternatives i les seves localitzacions més òptimes al 
nostre país. 

És bo, incentivar polítiques que fomentin la 
producció interna d'energia i que permetin tenir més 
informació, per tal de que a Andorra es puguin 
desenvolupar les energies alternatives. 

Per tant, si les accions que s'encomanen a Govern en 
aquesta Proposta han de servir per ajudar a fomentar 
la implantació d'energies renovables, nosaltres 
entenem que els hi hem de donar suport. A més, la 
realització de les accions que s'encomanen en la 
Proposta, donaran més informació sobre les energies 
renovables al nostre país, i segur que contribuiran a 
augmentar la sensibilitat ambiental i permetran la 
creació d'un nou mercat d'empreses de serveis 
energètics. 

Per tot l'esmentat, i com he dit anteriorment, el 
nostre Grup Parlamentari donarà suport a aquesta 
Proposta d'acord. 

Gràcies Sr. Síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Adellach.  

Pel Grup Socialdemòcrata, Sra. Bibiana Rossa, teniu 
la paraula. 

La Sra. Bibiana Rossa: 

Sí, gràcies Senyor síndic.  

És per aquest Grup Parlamentari un plaer constatar 
que, segons sembla, tant el Grup Parlamentari 
d’Andorra pel Canvi com el de Coalició Reformista 
tenen una real preocupació respecte el model 
energètic que el nostre país necessita, i ho celebrem. 

Pel que ens afecta, cal dir que ja en el seu programa 
electoral el Partit Socialdemòcrata plantejava, entre 
altres mesures relatives a la política energètica, la 
realització d’una àmplia auditoria energètica d’abast 
nacional, especialment en els àmbits del Govern i de 
les parapúbliques, amb la finalitat d’augmentar 
l’eficiència- a hores d’ara, també hem donat mostres 
de voler-la estendre més enllà, aquesta auditoria-. 

I no és amb l’ànim de dir que no és útil un mapa 
nacional de fonts d’energies alternatives i de 
localitzacions dels seus aprofitaments que aquest 
Grup Parlamentari rebutjarà avui la Proposta d’acord 
presentada, sinó amb l’objectiu de dir que no n’hi ha 
prou amb aquest mapa. No n’hi ha prou perquè, 
precisament, ni comença, ni es pot aturar aquí el 
nivell de treball, ni en l’aspecte del recull i de la 
recerca, ni tampoc en l’aspecte de les actuacions. 

Respecte a la fonamentació de la Proposta d’acord, 
cal dir que si a la petició que va formular Andorra 
pel Canvi en data 20 de maig del 2010 el Govern va 
subministrar un estudi sobre l’avaluació dels recursos 
solars disponibles a Andorra és perquè aquest era 
l’únic totalment acabat en aquell moment, elaborat 
en consonància amb el Projecte de llei de mesures 
provisionals en relació al règim de l’energia elèctrica 
-que, com tots sabem, pren en consideració la 
instal·lació de plaques solars fotovoltaiques 
integrades als edificis, i la compra d’energia a un 
preu que permet recuperar la inversió entre 8 i 15 
anys i alhora habilita legalment FEDA perquè pugui 
dur a terme projectes de xarxes de calefacció urbana 
alimentades amb centrals de cogeneració i de 
biomassa- un projecte que, per cert, i curiosament, 
s’està retardant en la tramitació parlamentària per 
raó de la petició de pròrroga per presentar esmenes 
que el passat mes de juny- ja fa uns mesos, per tant- 
va formular Andorra pel Canvi; però en cap cas 
perquè sigui real -perquè no ho és- la conclusió a la 
qual arriba el mateix Grup Parlamentari: que el 
Govern no disposa dels mapes d’aprofitament 
hidroelèctric i eòlic que es van elaborar en el passat. 

De nou, no ens podem estar de remarcar com, d’una 
banda, es retarda, intentant tapar-la amb una espessa 
cortina de fum, -encara que el procediment doni 
aquesta possibilitat de joc- la tramitació i la 
publicació d’una part de la feina feta pel Govern; 
mentre es fa públic, demagògicament, que el Govern 
-se’ns diu, semblaria- no disposa dels mapes elaborats 
en el passat; i de nou, no ens podem estar de dir com 
ens agradaria que aquesta cambra, en pes, es mostrés 
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més unida des de les seves legítimes discrepàncies 
polítiques, però disposada d’una vegada per totes a 
treballar pel bé del país. 

És evident que el Govern, i FEDA, sí disposen dels 
mapes d’aprofitament hidroelèctric i eòlic que es van 
elaborar en el passat; i és que d’estudis, treballs i 
esborranys, se n’han fet diversos, per no dir molts. 

Com també és evident, almenys a l’entendre 
d’aquest Grup Parlamentari, que ja és hora de fer 
quelcom més que mapes. 

Si el senyor ministre López m’hi autoritza, reprenc 
part del discurs que va fer en inaugurar la Segona 
edició del Saló dels Pirineus Sostenibles la setmana 
passada, partint de la realitat, que ja ha esmentat la 
Sra. Adellach i que compartim certament perquè és 
la pura realitat, doncs de què el tema que ens ocupa 
mereix més que atenció i estudis, mereix acció: de 
tota l’energia elèctrica consumida a Andorra tan sols 
se’n produeix el 17% entre la central hidroelèctrica 
de FEDA i el Centre de Tractament de Residus, el 
que representa el 4% de la totalitat de la demanda 
energètica. I si a aquest 4% s’hi afegeix l’1% que 
representa l’energia geotèrmica, Andorra disposa 
únicament del 5% dels recursos energètics que 
necessita, i per tant el 95% restant l’importa de 
França i d’Espanya. 

A més a part de l’energia elèctrica, que representa el 
25% del total de l’energia consumida, tota la resta de 
l’energia prové de combustibles derivats del petroli 
portats a Andorra per camió.  

Al moment present és indispensable anar adoptant, 
de manera progressiva, però ràpida i decidida, 
tecnologies de producció d’energia que emetin poc 
carboni i permetin millorar en l’àmbit de l’eficiència i 
de l’estalvi d’energia – com ens deia el ministre citat- 
tot definint el model energètic cercant també la 
garantia del subministrament en condicions 
sostenibles des del punt de vista mediambiental i a 
costos que afavoreixin el desenvolupament del país. 

A més de presentar el Projecte de llei de mesures 
provisionals en relació al règim de l’energia elèctrica, 
el Govern acaba d’aprovar el Reglament energètic de 
l’edificació que regula, i també acaba de presentar a 
tramitació parlamentària un Projecte de llei que 
planteja ajuts a la rehabilitació i millora dels edificis 
en aspectes d’estalvi energètic, entre altres. I el 
passat mes de febrer del 2010 va crear la Taula 
d’energia amb l’objectiu d’establir criteris homogenis 
en les polítiques energètiques a nivell de les diferents 
administracions. 

I, a més, en trametre la informació sol·licitada el 20 
de maig proppassat, ja va explicar que FEDA estava 
treballant en l’elaboració de quelcom de definitiu 
com és l’anomenat Llibre blanc de l’energia a 

Andorra, que veurà el dia d’aquí a ben poc; i que no 
el veurà per quedar-se tancat en un calaix; sinó per 
ser una obra, finalment, sí de recull i d’estudi, però 
també d’actuació. 

L’objectiu d’aquest Llibre blanc és el de definir el 
model energètic d’Andorra, posant les bases perquè 
es garanteixi correctament el subministrament 
energètic dins d’un marc de sostenibilitat, tot 
definint l’ordenament legal corresponent. S’hi 
estudien els antecedents, s’hi contemplen les 
energies renovables com l’hidràulica, la geotèrmica, 
l’eòlica, la solar tèrmica, la solar fotovoltaica i la 
biomassa amb particular atenció a la procedent de 
residus, i també s’hi estudia un pla d’eficiència 
energètica per Andorra. S’aprofundeix en l’estudi de 
la situació actual de l’energia a Andorra, en la 
modelització de la demanda d’energia i en l’anàlisi 
del potencial en recursos energètics i en sistemes de 
producció i utilització de l’energia per fer front a la 
demanda desenvolupant les fonts actuals, i també 
altres fonts d’energia, i sempre fitant l’eficiència. 

I com que, només, donar suport a la Proposta 
d’acord sobre la formulació d’un mapa nacional de 
fonts d’energies alternatives i de localitzacions dels 
seus aprofitaments seria malbaratar l’energia política, 
aquest Grup Parlamentari no ho farà. 

No per oposar-se a la formulació del mapa sinó per 
considerar que el mapa es troba inclòs, com el Grup 
Parlamentari promotor de la Proposta d’Acord no 
hauria d’ignorar, perquè ja li va ser comunicat en 
resposta a la seva sol·licitud d’informació, en el 
Llibre blanc de l’energia d’Andorra que es troba en 
la seva recta final. 

I també per voler que a la publicació, propera, 
d’aquest Llibre blanc, segueixi un treball efectiu, 
llavors sí obert a totes les participacions i a totes les 
aportacions, constructives, d’una comissió de 
seguiment formada per diversos actors de la societat 
andorrana, i també d’una taula de treball integrada, 
entre altres, per les diverses tendències polítiques 
existents al país, tot amb l’objectiu de definir, de 
manera oberta, però ferma, el model energètic que 
necessita Andorra, que a l’entendre d’aquest Grup 
Parlamentari ha de basar-se definitivament sí en 
l’estalvi i en l’eficiència però també en la qualitat de 
vida i en la sostenibilitat; i s’ha de començar a 
treballar aquest model de manera immediata. 

Moltes gràcies Senyor síndic.  

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Consellera. 

Havent-se pronunciat els Grups, si no hi ha cap 
intervenció...però...sí, Senyor Nomen. 
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El Sr. Eusebi Nomen: 

És que abans de passar a la votació voldria, si pot ser, 
obrir un altre torn, si es permet? 

El Sr. síndic general: 

Teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies, gràcies Senyor síndic. 

L’energia és un...l’energia i els aprofitaments 
energètics d’un país de les característiques 
d’Andorra, és un tema molt delicat i molt fràgil. És 
un tema que, és clar que s’ha de començar per un 
mapa d’aprofitaments i està clar que hi ha països que 
sense tota la burocràcia que acaba vostè de llegir 
aquí, de taules i llibres blancs i, i tota una 
parafarnàlia de burocratització de la gestió, és clar 
que s’ha de començar a fer! 

És sorprenent, sorprenent, que el Grup Parlamentari 
Socialdemòcrata s’amagui darrera tota aquesta 
parafarnàlia burocràtica per dir “no” a l’elaboració 
d’un mapa de les fonts d’energia alternatives a 
Andorra. 

M’he quedat sense paraules! No m’ho podia esperar! 
De fet, jo no entenia quan durant tota la setmana he 
intentat tenir converses amb el Grup Parlamentari 
Socialdemòcrata per, concretar aquestes qüestions 
amb el seu President, amb membres de la Comissió 
d’Economia de la qual depèn aquest Projecte, i no hi 
havia forma de què em concretessin res. 

Veig, aquí tot Andorra pot veure, que el Grup 
Parlamentari amb els seus 14 vots bloquejarà una 
iniciativa, tan, tan,...amb tant esperit constructiu, 
com la simple creació del mapa de les fonts 
energètiques d’Andorra. Dir “no” a això, és bloquejar 
per bloquejar. És que l’energia política aquesta, a la 
que vostè es refereix, que no diré si és positiva o 
negativa, els porta a dir “no” a qualsevol cosa que 
pugui sortir de qualsevol altra persona que no sigui 
qui està al front del seu projecte. I això no pot ser! 
Andorra no pot anar enlloc així!  

Fixi’s vostès al nivell a què estem arribant: estan 
dient “no” al mapa d’aprofitament d’energies 
alternatives. Si algú té qualsevol problema sobre el 
que està passant realment en aquesta sala i en 
aquesta legislatura, avui tenim un exemple més 
il·lustratiu en el qual es pot, podieu arribar a pensar. 

M’he quedat sense paraules davant de les seves 
afirmacions. 

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sra. Olga Adellach, pel Grup Reformista, teniu la 
paraula. 

La Sra. Olga Adellach: 

Sí, gràcies Senyor síndic. 
A veure, jo tampoc entenc el perquè, doncs, el Grup 
Parlamentari Socialdemòcrata diu “no” a aquesta 
proposta d’acord. I és ben cert que no li estem dient 
que només es tiri endavant amb aquestes accions. 
Segur que no n’hi ha prou amb aquestes accions. 
Però en tot cas, són accions necessàries que ens 
poden ajudar a implementar tot el que són les 
energies renovables. I dic que ens poden ajudar 
perquè, jo tot i que no sóc una persona experta en la 
matèria, doncs m’he fet assessorar, he fet analitzar 
aquesta Proposta d’acord i ,en tot cas, tècnics que 
entenen sobre aquest tema han dit que sí que podia 
ajudar en aquest país totes aquestes mesures, no?  

D’altra part, diuen que aviat veurem el Llibre blanc 
de l’energia d’Andorra. I diuen també, que no és 
perquè es quedi tancat en un calaix. Doncs espero 
que no es quedi tancat en un calaix com s’hi està 
quedant el Pla estratègic de l’energia d’Andorra que 
es va fer, doncs, la passada legislatura. També diu 
que aquest mapa, que inclou, doncs, aquesta 
Proposta d’acord, diu està inclòs en el Llibre blanc. 
Llavors, per quina raó el Grup Parlamentari 
Socialdemòcrata no hi està d’acord, en que puguem 
tots els grup parlamentaris aprovar aquesta Proposta 
d’acord si a més a més, està inclosa, doncs, en aquest 
llibre blanc que estan realitzant. 

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies, Sra. Olga Adellach. 

Sra. Bibiana Rossa, teniu la paraula pel Grup 
Socialdemòcrata. 

La Sra. Bibiana Rossa: 

Sí, gràcies Senyor síndic. 

Mirin, jo no sé, potser no m’he explicat bé o potser 
no se m’ha escoltat o potser no se m’ha entès. 

Intentaré ser breu i intentaré resumir el que ja he dit. 
En qualsevol cas, per començar: 

No m’ho crec, Sr. Nomen! Vostè no es queda mai 
sense paraules!. Només faltaria! Mirin, precisament 
perquè és un tema delicat i fràgil, és un tema que 
encara més que tots els altres, que tots els qui 
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tractem en aquesta cambra tenim l’obligació de 
tractar-los amb igual rigor i tracte estricte. Aquest, 
encara més, amb estricte, seriós i encara amb menys 
demagògies, Sr. Nomen. 

Sra. Adellach, mirin, en cap cas volem deixar de 
banda plans estratègics, estudis,...que s’hagin fet fins 
ara. Per aquesta raó el Govern ha fet ja el seguit 
d’actuacions amb aquest any i mig, jo diria, molt 
turbulent de legislatura. Per això ha fet ja aquesta 
sèrie d’actuacions i per això en té previstes encara 
unes altres. No les tornaré a enumerar perquè ja les 
he enumerat. En qualsevol cas, no es prenguin la 
nostra posició, perquè no ho és, com un bloqueig.  

I als companys d’ApC els hi he de dir que respectem 
la seva iniciativa però que si ho plantegen de la 
manera com ho plantegen, estan fent una falsa 
paternitat perquè en aquest cas, sàpiguen, i ho diem 
des del més estricte respecte, que nosaltres no diem 
“no” al mapa, diem “no” si només s’ha de fer el 
mapa. I en aquest cas, insistim, el que s’està fent, que 
és més ampli, que és el llibre blanc, engloba almenys, 
engloba aquest mapa. Per tant, en aquest sentit, la 
única cosa que nosaltres demanem és que es deixi 
treballar al Govern, que s’entengui, d’una vegada per 
totes, que el que vostès proposen, ja està en curs i 
que està inclòs dins d’un treball més ampli, i que ben 
aviat plegats en veurem els fruits i plegats podrem 
aprofundir amb treballs d’actuació concrets, més 
encara que els que han vingut fent el Govern fins 
ara, que els dono per reproduïts i ja els he ressenyat i 
penso que són prou importants com per prendre’ls en 
consideració i en cap cas menysprear-los sinó tot el 
contrari. 

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies, Sra. Rossa. 

Procedirem doncs, a la votació del text. 

Vots a favor? 

Vots en contra? 

Abstencions? 

Recompte. 

La Sra. Mariona González:  

14 vots a favor i 14 vots en contra. 

El Sr. síndic general: 

A la vista, doncs, del resultat, procedirem a una 
segona votació del text. 

Vots a favor? 

Vots en contra? 

Abstencions? 

Recompte. 

La Sra. Mariona González:  

14 vots a favor i 14 vots en contra. 

El Sr. síndic general: 

A la vista, doncs, del resultat, es declara refusada la 
Proposta d’acord. 

Passem al punt setè de l’ordre del dia. 

7. Examen i votació del Projecte de llei 
de crèdit extraordinari per finançar les 
despeses derivades del Conveni entre el 
Govern d'Andorra i la Cambra de 
Notaris d'Andorra per a la continuació 
del Projecte de microfilmació, 
digitalització i mecanització dels 
protocols notarials propietat de l'Estat. 
El Projecte de llei fou publicat en el Butlletí número 
47/2010, del 31 d'agost. No s'ha formulat cap esmena 
al text. 

El Sr. síndic general: 

Alguna intervenció per part de Govern? No. 

Per part dels Grups Parlamentaris? Grup 
parlamentari Andorra pel Canvi, Senyor Josep M. 
Bringué, teniu la paraula. 

El Sr. Josep M. Bringué: 

Gràcies Senyor síndic. 

Referent al crèdit extraordinari de digitalització de 
protocols notarials, en el Projecte de pressupost 2010 
que va elaborar Govern i que no va prosperar, 
Govern estimava un import de 196.190,53 euros per 
fer front a les despeses d’inversió real.  

Al Butlletí del Consell General 17/2010, del 14 
d’abril, es va publicar el Projecte de llei de crèdit 
extraordinari per finançar les despeses derivades del 
Conveni entre el Govern d'Andorra i la Cambra de 
Notaris d'Andorra. Aquest crèdit era pel mateix 
import de 196.190,53 euros. Govern va proposar 
finançar aquest crèdit amb nou endeutament. Per 
aquest motiu, va ser rebutjat pel Grup Parlamentari 
Andorra pel Canvi i finalment, el text va ser rebutjat 
per aquest Consell en data 3 de juny. 
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El 31 de març del 2010, Govern va decidir fer un 
avançament de fons per cobrir les despeses del 
primer trimestre per un import de 49.047’63 euros. 

El 16 de juny 2010, Govern va decidir fer un avenç 
de fons per cobrir les despeses del segon, tercer i 
quart trimestres per un import de 147.142,90 euros, 
arribant al total de 196.190,53 euros. 

Ara Govern ens demana que s’aprovi el crèdit 
extraordinari per cobrir aquests avenços de fons però 
ho fa contra la partida d’interessos. Per tant, Govern 
no redueix les despeses reals del pressupost prorrogat 
sinó que planteja una despesa contra uns excedents 
d’interessos, és a dir, que incrementa el dèficit del 
pressupost previst per Govern i per tant, augmenta el 
deute públic acumulat. 

Com ja hem repetit prou vegades, no podrem donar 
suport a un increment de deute públic, i per tant, 
votarem en contra d’aquest Projecte de llei. 

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies, Sr Bringué.  

Pel Grup Parlamentari Reformista, Sr. Jaume Serra, 
teniu la paraula. 

El Sr. Jaume Serra: 

Gràcies Senyor síndic. 

La sessió del Consell del dia 3 de juny d’enguany, 
vam analitzar un crèdit extraordinari de 
característiques similars, molt similars diria, al que es 
presenta avui.  

El 3 de juny se’ns demanava que autoritzéssim a 
Govern una despesa de 196.190,53 euros i com que 
no hi havia prou diners, calia endeutar-se per poder 
pagar.  

El Grup Parlamentari Reformista va manifestar en 
aquell moment que malgrat estar d’acord en què 
calia gastar-se els diners pel projecte de 
microfilmació, digitalització i mecanització, no 
considerava un exemple de bona gestió 
pressupostària recórrer sistemàticament a 
l’endeutament enlloc d’estalviar i/o fer servir les 
eines que permet la Llei general de les finances 
públiques. Amb aquest esperit, absolutament 
constructiu, vam esmenar aquell Projecte de crèdit 
per poder recolzar-lo. La nostra tesi va ser rebutjada. 
El M.I. Govern i el Grup Parlamentari que li dóna 
suport van manifestar que la despesa, recordo de 
193.190 euros, només es podia finançar mitjançant 
l’endeutament. Això o res. O Cèsar o res, si em 
permet la cita històrica, Sr. ministre. “No és 

negociable”. “És impossible modificar la Llei de 
crèdit“, la d’aquell moment. 

Va ser res. O lamentem. Ens hi va abocar a votar en 
contra. Ah! i sense oblidar que alhora van engegar el 
tam-tam i: responsabilitat i bloqueig, 
desconeixement de gestió acurada de pressupost, etc, 
etc, etc.  

I ara: Màgia potàsia! Govern ens presenta el mateix 
crèdit finançat per transferència, és a dir, sense 
recórrer a endeutament. No sé si cal dir res més. 
L’impossible esdevé possible. El que es podia resoldre 
al mes de juny, no es resoldrà fins al mes d’octubre. 
Un crèdit que a tenor de la documentació que va 
aportar el Govern i que el Grup Parlamentari 
Reformista ha estudiat, té molt sentit, es retarda per 
la tossuderia, per l’integrisme, m’atreveixo a dir. No 
podem estar d’acord amb aquest comportament i el 
denunciem. Però no s’acaba aquí.  

El Govern, tal com estableix la Llei general de les 
finances públiques va aprovar un avenç de fons- ja 
s’ha dit aquí- per poder pagar el primer trimestre i tal 
com estableix la Llei, va reservar aquests diners 
d’una altra partida pressupostària. Fins aquí, Sr. 
ministre, res a dir. Doncs bé, la liquidació que ens ha 
fet arribar el segon trimestre i observant els 
moviments, hi consta l’increment d’aquesta partida 
però no hi consta la reducció de la partida que 
s’havia de reservar. És estrany. Suposo que es deu 
tractar d’un error administratiu.  

El Grup Parlamentari Reformista està d’acord en 
gastar els diners per la microfilmació, digitalització i 
mecanització dels Protocols notarials propietat de 
l’Estat, però no compateix en absolut aquesta forma 
de fer i no votarà a favor del crèdit extraordinari, 
però sent conscient de la necessitat, jo diria, del 
caràcter d’Estat de què això prosperi, s’abstindrà.  

Moltes gràcies.  

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Serra.  

Pel Grup Parlamentari Socialdemòcrata, Sra. Anna 
Dolsa, teniu la paraula. 

La Sra. Anna Dolsa: 

Gràcies Senyor síndic. 

Sí, el dia 8 de maig del 2008 es va signar un Conveni 
entre el Govern i la Cambra de Notaris d'Andorra, 
l’objectiu del mateix era la continuació del projecte 
de microfilmació, digitalització i mecanització dels 
protocols notarials propietat de l'Estat. 
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La Cambra de Notaris assumeix la gestió i el control 
d’aquest projecte per tal que de preservar en plenes 
garanties aquesta documentació. 

El 31 de maig d’enguany, el Govern va aprovar un 
avenç de fons per a fer front a les despeses del primer 
trimestre-tal com s’ha dit aquí- així com el Projecte 
de llei de crèdit extraordinari per un import de 
196.150,53 euros per ser ratificat i per sol·licitar els 
crèdits necessaris fins a finals d’any.  

Aquest Projecte de llei va ser presentat al M.I. 
Consell General a la sessió del dia 3 de juny però no 
va prosperar. 

Ara el Govern ha de satisfer en caràcter d’urgència 
extrema la quantitat de 147.142,90 euros. El 
Projecte de llei que avui es torna a sotmetre a 
consideració d’aquesta cambra, té per objecte, fer 
front als compromisos de pagament contrets durant 
el segon, tercer i quart trimestres de l’any en curs. 

Considerem que aquest Projecte de llei, per la seva 
rellevància històrica, cal donar-li suport. I, aquí em 
remetré a les paraules del Sr. Nomen quan ha dit, 
abans, que és fàcil escudar-se en dir que s’està 
d’acord amb el Projecte però que no es votarà, pel 
motiu que sigui. Nosaltres pensem que no votar 
aquest Projecte de llei és fer una irresponsabilitat, i 
que amb això, l’únic que es proposa és provocar un 
bloqueig. 

Vostès, Senyors d’ApC, vostès, únicament pretenen 
fer passar per davant els seus interessos partidistes. 

I finalment, només dir que el Grup Socialdemòcrata, 
considera que aquesta despesa està justificada per la 
seva importància, relativa a aquets documents, i com 
ja va fer en la sessió del dia 3 de juny votarà a favor 
d’aquest Projecte de llei. 

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Dolsa.  

Hi ha alguna altra intervenció? Sr. Nomen, teniu la 
paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Sí, agrair la menció directa de la companya 
Consellera Dolsa si bé el que avui queda demostrat 
és que Andorra pel Canvi no pot bloquejar res. 
Nosaltres amb els nostres 3 vots, avui votarem en 
contra d’això, no perquè estiguem en contra de la 
Cambra de Notaris i la necessitat de digitalitzar-ho, 
sinó perquè es fa en càrrec a més i més endeutament.  

I votarem en contra per aquest motiu. I el nostre vot 
en contra no pot bloquejar res perquè el Grup 

Parlamentari Reformista s’abstindrà i aquest Projecte 
de llei prosperarà com en tantes altres ocasions ha 
passat.  

El qui sí pot bloquejar, és el Grup Parlamentari 
Socialdemòcrata, que a la que diu que no, no hi ha 
res que pugui prosperar perquè amb els seus 14 vots 
pot bloquejar-ho tot, com avui s’ha vist. 

Per tant, ens hem de centrar en qui pot bloquejar i 
qui no pot bloquejar. I en tot cas, doncs, celebro que 
es pugui digitalitzar aquest projecte però com que 
s’ha de fer contra nou endeutament, nosaltres no li 
podem donar suport per aquest motiu. I amb els 
nostres 3 vots no podem bloquejar res. L’únic que 
diem és: “no a més endeutament”. Tan senzill com 
això. 

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr.- Nomen. 

Alguna altra paraula? 

Passem doncs a la votació del text.  

Vots a favor? 

Vots en contra? 

Abstencions? 

Recompte. 

La Sra. Mariona González:  

14 vots a favor, 3 vots en contra i 11 abstencions. 

El Sr. síndic general: 

A la vista, doncs, del resultat, declaro aprovat el text 
del Projecte de llei. 

Passem al punt vuitè de l’ordre del dia. 

8. Examen i votació del Projecte de llei 
de crèdit extraordinari i de suplement de 
crèdit per finançar les despeses derivades 
de les actuacions efectuades pel Govern 
amb motiu de l'aiguat que va caure a la 
zona del riu de Montaup, a Canillo, el 
dia 10 de juliol del 2010 a dos quarts de 
set de la tarda. 
El Projecte de llei fou publicat en el Butlletí número 
47/2010, del 31 d'agost. No s'ha formulat cap esmena 
al text. 

El Sr. síndic general: 

Govern intervé? No. 
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Per Andorra pel Canvi? Hi ha sí, Sr. Bringué, teniu 
la paraula. 

El Sr. Josep M. Bringué: 

Gràcies Senyor síndic. 

Referent al crèdit extraordinari de Montaup, Govern 
ens demana el permís per les despeses de 69.627,02 
euros fetes per solventar la situació d’emergència que 
es produí a Canillo durant la riuada del 10 de juliol. 
Andorra pel Canvi sempre donarà suport a les 
despeses necessàries per fer front a situacions de 
perill, i en aquest cas, ho farem. Però ja que Govern 
proposa finançar aquesta despesa contra la partida 
d’interessos, el nostre vot no serà positiu sinó 
d’abstenció. 

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Bringué.  

Pel Grup Reformista, Sr. Rossell, teniu la paraula. 

El Sr. Amadeu Rossell: 

Gràcies Senyor síndic. 

Per una banda ens trobem davant d’un nou crèdit 
extraordinari però per una altra banda estem davant 
una nova sessió de crèdits extraordinaris que no 
aporta a res. Què vull dir amb això? 

Doncs, que efectivament es tracta d’un crèdit per 
restablir la mobilitat i la seguretat a l’entorn del 
sector final del riu de Montaup, desbordat el mes de 
juliol a conseqüència d’uns aiguats finançat 
novament contra una partida d’interessos-que 
permeteu-me la paraula- deu estar molt botida- i que 
en diferents situacions ja hem denunciat que no és la 
millor manera. 

Jo, per altra banda, no pretenc fer un manifest però 
sí una reflexió, i segur que ens l’hem fet des de les 
dos bancades: aquesta és...si la feina dels Consellers 
és només votar crèdits extraordinaris o tenim alguna 
altra. 

Crec que la nostra feina hauria de ser resoldre els 
problemes amb valentia i imaginació. Que és el que 
està demanant el poble, tal com ha dit abans la Sra. 
Conxita Mora.  

Senyors de Govern, el que cal són accions 
estructurals per garantir la sostenibilitat de l’Estat i, 
en un any i mig no n’hem vist cap. 

Tot i la meva reflexió, que m’he permès, ens 
abstindrem, ens abstindrem a aquesta Proposta de 

crèdit extraordinari perquè malauradament la natura 
no la controla ningú. 

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Rossell. 

Pel Grup Parlamentari Socialdemòcrata? No hi ha 
intervenció. 

Passarem doncs a la votació del text.  
Vots a favor? 

Vots en contra? 

Abstencions? 

Recompte. 

La Sra. Mariona González:  

14 vots a favor i 14 abstencions. 

El Sr. síndic general: 

A la vista, doncs, del resultat, declaro aprovat el text 
del Projecte de llei. 

Tenint en compte que els punts següents, del novè al 
quinzè, corresponen a l’examen i votació de 
Propostes de ratificació d’acords entre el Govern 
d’Andorra i tota una sèrie d’altres estats, proposo 
que es puguin tractar conjuntament, amb una 
intervenció. No hi ha oposició? 

Doncs tractarem conjuntament l’examen i votació 
de la Proposta d'aprovació de la ratificació de 
l'Acord entre el Govern del Principat d'Andorra i el 
Govern del Regne de Noruega, el Regne de 
Dinamarca, la República de Finlàndia, les Fèroe, 
Islàndia, el Regne de Suècia i Groenlàndia, per a 
l'intercanvi d'informació en matèria fiscal. 

9. Examen i votació de la Proposta 
d'aprovació de la ratificació de l'Acord 
entre el Govern del Principat d'Andorra 
i el Govern del regne de Noruega per a 
l'intercanvi d'informació en matèria 
fiscal. 

10. Examen i votació de la Proposta 
d'aprovació de la ratificació de l'Acord 
entre el Govern del Principat d'Andorra 
i el Govern del Regne de Dinamarca per 
a l'intercanvi d'informació en matèria 
fiscal. 

26 



Sessió ordinària del dia 14 d'octubre del 2010 Núm. 15/2010 Diari Oficial del Consell General 

11. Examen i votació de la Proposta 
d'aprovació de la ratificació de l'Acord 
entre el Govern del Principat d'Andorra 
i el Govern de la República de Finlàndia 
per a l'intercanvi d'informació en 
matèria fiscal. 

12. Examen i votació de la Proposta 
d'aprovació de la ratificació de l'Acord 
entre el Govern del Principat d'Andorra 
i el Govern de les Fèroe per a 
l'intercanvi d'informació en matèria 
fiscal. 

13. Examen i votació de la Proposta 
d'aprovació de la ratificació de l'Acord 
entre el Govern del Principat d'Andorra 
i el Govern d'Islàndia per a l'intercanvi 
d'informació en matèria fiscal. 

14. Examen i votació de la Proposta 
d'aprovació de la ratificació de l'Acord 
entre el Govern del Principat d'Andorra 
i el Govern del Regne de Suècia per a 
l'intercanvi d'informació en matèria 
fiscal. 

15. Examen i votació de la Proposta 
d'aprovació de la ratificació de l'Acord 
entre el Govern del Principat d'Andorra 
i el Govern de Groenlàndia per a 
l'intercanvi d'informació en matèria 
fiscal. 
Les Propostes d’aprovació foren publicades en el 
Butlletí número 48/2010, de l’1 de setembre.  

El Sr. síndic general: 

Alguna intervenció per part de Govern? Senyor cap 
de Govern, teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Senyor síndic. 
Efectivament el Govern va negociar conjuntament 
per voluntat expressament manifestada pels estats i 
territoris concernits els acords amb els set països del 
nord d’Europa que avui se sotmeten a l’anàlisi del 
Consell General. 

La negociació global va culminar amb la signatura a 
París en un mateix acte el dia 24 de febrer d’enguany 
dels 7 acords.  

Els acords tenen una tipologia gairebé idèntica i 
responen a la voluntat ferma de mantenir amb 
l’OCDE i els seus estats membres una relació 
fonamentada en el respecte i la confiança mútua. 

Els acords establerts amb els set països nòrdics 
neixen d’una voluntat compartida amb Andorra 
d’avançar vers la positiva consolidació dels sectors 
financers i bancari ajudant a reforçar les nostres 
relacions bilaterals per adaptar-se als estàndards 
internacionals en matèria de transparència de 
l’activitat financera.  

I només voldria recordar que fou la signatura global 
d’aquests 7 acords que va permetre la sortida 
d’Andorra de la llista grisa, en assolir-se la xifra total 
de 17 acords bilaterals signats pel nostre país. 

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Senyor cap de Govern. 

Passem a la intervenció dels grups parlamentaris. 

Pel grup parlamentari Andorra pel Canvi, Senyor 
Eusebi Nomen, teniu la paraula.  

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Senyor síndic. 

Efectivament donat que aquests acords es van 
negociar i signar conjuntament i el seu text és 
pràcticament idèntic, recolzem totalment la proposta 
de tractar-los conjuntament. 

Tots aquests textos, tots aquests acords a ratificar 
avui presenten, per això, dos problemes: 

El primer és que no inclouen el compromís de signar 
convenis de doble imposició un cop Andorra tingui 
en vigor la seva legislació sobre fiscalitat directa i 
recordem que Govern s’havia compromès 
públicament a obtenir aquest compromís. 

Segon, que tots els acords deixen oberta la data 
d’entrada en vigor.  

Per tant, per poder donar el nostre vot positiu- que 
el volem donar-però per poder donar el nostre vot 
positiu a aquesta ratificació, necessitem que avui 
Govern es comprometi públicament i a partir dels 
compromisos verbals establerts durant les 
negociacions amb aquests països, que: 

Primer, Andorra obtindrà convenis de doble 
imposició en el moment que tingui la fiscalitat 
directa en vigor. 

Segon, que l’intercanvi de dades tan sols serà efectiu 
per exercicis fiscals que comencin a partir del dia 1 
de gener 2011.  
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Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Senyor Nomen. 

Pel Grup Parlamentari Reformista, Sr. Ladislau Baró, 
teniu la paraula. 

El Sr. Ladislau Baró: 

Sí, gràcies Senyor síndic. 

Bé, nosaltres també estem d’acord amb la discussió 
conjunta dels 7 convenis relatius a l’intercanvi 
d’informació en matèria fiscal signats amb les 
anomenades economies nòrdiques pels arguments 
que ja s’han expressat: són pràcticament idèntics i 
bé, aquest sentit d’identitat fa que tinguin les 
mateixes virtuts i que també presentin els mateixos 
defectes. 

El Consell General, en sessió del 7 de setembre del 
2009, va votar una Proposta d’acord, transaccionada. 
La iniciativa legislativa va correspondre a Coalició 
Reformista, el Grup Socialdemòcrata hi va presentar 
unes modificacions, vam participar tots els grups en 
la discussió i la concertació d’aquesta Proposta 
d’acord, i finalment el Consell General el referit dia, 
doncs, la va adoptar.  

Abans, quan discutíem sobre l’anterior Proposta 
d’acord relativa al mapa energètic, pensava: “Bé, 
potser no cal que li donem tanta importància a les 
propostes d’acord que aprovem al Consell General 
perquè es compleixen, de vegades, de forma una 
mica esbiaixada o a vegades, de forma una mica 
parcial. 

A nosaltres ens sap greu. Hem estat mirant els 7 
convenis, com que són idèntics doncs ja ho intuíem 
però hem volgut estar verificant de forma 
escrupolosa si hi havia alguna referència, doncs, al 
compromís- que es podia aconseguir a través de 
mitjans diferents: intercanvi de notes, protocol 
annex, carta d’un govern cosignant amb relació a 
l’andorrà comprometent-se unilateralment a iniciar 
les negociacions un cop Andorra tingués enllestit el 
seu sistema fiscal directe, doncs, a iniciar les 
negociacions per signar convenis de no doble 
imposició...-. Tots els grups vam estar d’acord en què 
aquest aspecte donava una major consistència i una 
major garantia a tot el procés de desenvolupament 
de la signatura i de la conclusió, i les posteriors 
ratificacions dels convenis d’intercanvi d’informació. 
I bé, malauradament veiem que això no s’ha 
complert si bé, sí que és cert que amb els restants 
convenis que ja han estat examinats i ratificats per 
aquesta cambra aquest requisit, aquesta exigència 

parlamentària havia estat satisfeta, lamentem doncs, 
que en aquests convenis això no hagi estat així. 

No sabem si és per imperícia negociadora del 
Govern, per manca d’habilitat, de diligència suficient  
o simplement, doncs, es tracta d’un cert 
menysteniment dels acords del parlament en una 
legislatura, recordem-ho, precisament es volia 
atribuir al Consell General un paper central en la 
vida política del país. 

En tot cas, lamentem això. 

D’altra banda, bé, el debat sobre els convenis 
d’intercanvi d’informació, en general, i pensem que 
s’ha de fer en general, no només en el cas d’avui, 
sinó es pot fer una valoració global de tot el procés, 
ha estat pautat, doncs, per aspectes que el poden 
qualificar, en certa forma de ..., o ens pot portar a fer 
una valoració en certa forma, ambivalent. 

Per un costat, compartim la declaració inicial que ha 
fet el cap de Govern en el sentit de dir: Bé, això ens 
permet d’avançar en el procés iniciat amb la 
Declaració de París i Andorra avança en un camí de 
transparència fiscal doncs, bàsic per poder encarar i 
poder reactivar la nostra economia. Això és cert. 
Però ens queda un regust una mica negatiu, 
especialment focalitzat amb els 7 Convenis signats 
amb les economies nòrdiques, amb el fet que no 
s’hagi arribat a un compromís per signar els convenis 
de no doble imposició. Però també pel fet doncs que 
amb alguns casos, bé ja ho havíem comentat en 
d’altres situacions, hi ha dèficit de redacció, dubtes 
interpretatius, clàusules d’entrada en vigor i 
d’aplicació que no són ben iguals,...i pensem que a 
Andorra, a l’Estat andorrà, li ha mancat, en certa 
forma, doncs tenir un patró, un model propi per 
encarar – cosa que sí han tingut altres països en 
circumstàncies similars a la nostra- per encarar de 
forma més homogènia la redacció d’aquestes 
clàusules més polèmiques dels tractats. 

Aquest seria, dins d’aquesta ambivalència que 
esmentàvem, doncs, un dels aspectes negatius que 
pensem que cal esmentar.  

L’altre és ja un clàssic dins la vida política d’aquesta 
legislatura, que és la falta de diàleg, de concertació i 
consens pel fet que el Govern, trobant-se en majoria 
relativa, aplica allò que hem anomenat a vegades, la 
llei de l’embut o el corró parlamentari. Però no és un 
corronet no el suficientment gran com perquè els 
textos prosperin amb la majoria que dóna suport a 
Govern i hagin de fer recurs dels altres Grups 
Parlamentaris. És clar! Actuar d’aquesta manera 
quan no es disposa de majoria absoluta és una 
temeritat política, és una imprudència política i és 
una falta de responsabilitat política. Una falta de 
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responsabilitat política que ens veiem obligats a 
suplir els grups de l’oposició.  

En aquest cas, sàpiguen que ho fem gustosament. És 
un tema prou important per Andorra, un procés que 
permet situar Andorra al mapa de les economies que 
han de ser competitives al segle XXI. Per tant, som 
conscients de què per més que alguna vegada 
poguéssim estar temptats de no donar suport a 
aquests convenis, sabem que el mal que causaríem 
seria molt més gran que el mal que voldríem evitar, 
doncs, queixant-nos perquè falta al Preàmbul o en 
un protocol annex una referència al compromís per 
part de l’estat consignatari a l’hora de signar  
convenis de no doble imposició.  

Per tant, fetes aquestes consideracions volem 
expressar el nostre vot favorable als convenis referits. 

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Baró.  

Pel Grup Parlamentari Socialdemòcrata, Sr. 
Francesc Rodríguez, teniu la paraula. 

El Sr. Francesc Rodríguez: 

Gràcies. 

Avui analitzem l’oportunitat de ratificar els 7 acords 
pendents dels 17 que fins ara ha signat el Govern per 
l’intercanvi d’informació en matèria fiscal. 

De la mateixa manera que ho vam fer en les sessions 
del 22 d’abril i del 13 de maig pel convenis que se’ns 
van portar a aprovació en aquell moment, al nostre 
entendre, els 7 convenis signats amb els Regnes de 
Noruega, Suècia i Dinamarca, amb la República de 
Finlàndia i amb Islàndia, Groenlàndia i les Fèroe, 
també s’ajusten a les disposicions de la Llei 3/2009, 
del 7 de setembre, d’intercanvi d’informació en 
matèria fiscal amb sol·licitud prèvia, així com amb la 
normativa reguladora de l’activitat de l’Estat en 
matèria de tractats. 

Si ens referim al contingut concret d’aquests set 
textos, cal dir que essencialment -ja s’ha dit, els 
companys ho han dit són similars, seguint sempre 
l’estructura marcada pel model OCDE, com no 
podia ser d’una altra manera, de la mateixa manera 
com ho eren els altres signats anteriorment pel 
Govern i ja ratificats. En alguns casos, és evident, les 
disposicions són estrictament idèntiques. No cal 
entrar a valorar per tant, les diferències entre uns i 
altres malgrat que en algun hi hagi un article més, 
però el contingut és exactament, podríem dir, 
substancialment, el mateix. 

Per tant, i per no fer-me repetitiu, em remetré a les 
consideracions manifestades en el moment de 
justificar la ratificació dels 10 convenis ja tramitats la 
primavera passada per valorar avui també 
positivament els textos que se’ns sotmeten a 
ratificació, el que comporta com a conseqüència 
lògica la nostra votació afirmativa a cadascuna de les 
set ratificacions que se’ns demanen. 

S’ha parlat, en les dues intervencions anteriors, de 
l’establiment d’alguna eina -no recordo exactament a 
la Proposta d’acord que vam aprovar els termes 
utilitzats que s’establís una declaració d’intencions- 
això em sembla que en aquell moment sí que 
s’utilitzaven aquestes paraules- mitjançant qualsevol 
forma- no sé exactament com es deia-, per 
evidenciar la voluntat d’iniciar negociacions per 
signar un conveni per evitar la doble imposició. Va 
ser fruit d’un acord i d’un compromís polític que 
penso –aquesta és la meva opinió-, s’ha respectat: no 
només s’ha demanat, el Govern ha demanat, de 
concretar específicament la voluntat de subscriure 
un acord per evitar la doble imposició en el moment 
en què la legislació andorrana- com molt bé ha dit el 
Sr. Baró- doncs incorpori un nou marc fiscal que ho 
permeti, sinó que s’ha reiterat aquesta demanda, fins 
i tot, un cop signats els convenis. La nota del 
Ministeri d’Afers Exteriors que tots hem rebut i que 
s’adjuntava amb la tramesa dels textos dels convenis, 
jo penso que es prou aclaridora respecte a les 
circumstàncies que no han fet possible la 
materialització del compromís. 

Per nosaltres són suficients, en aquest moment, 
malgrat estem d’acord en què cal insistir perquè es 
pugui arribar al resultat volgut. 

No entrarem en el detall del contingut, primer 
perquè no el tinc aquí i per tant segur que 
m’equivocaria, de l’Acord a què vam arribar. Però 
em sembla molt, potser si vostè el té em podrà 
ajudar, Sr. Baró, em sembla que deia que el Govern 
proposarà a les altres parts l’adopció de... El Govern 
ho ha fet, ho ha fet dues vegades, pel que ens consta, 
almenys abans de la signatura dels textos, després ho 
ha tornat a fer... 

Ara, estic d’acord amb vostès cal insistir que ho 
continuï fent per obtenir el resultat final que és el 
que tots volem: arribar a poder signar, un cop 
tinguem la legislació interna convenientment 
estructurada, poder signar aquests Convenis de doble 
imposició, que és l’esperit que tots vam manifestar en 
signar aquella Proposta d’acord. I amb això estic 
d’acord. 

Per tant, no diré res més. Només esperar que les 
gestions que ha fet el Govern i les que pugui fer més 
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endavant fructifiquin per obtenir els resultats pel que 
fa als convenis de doble imposició. 

Res més. 

Gràcies.  

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Rodríguez.  

Senyor cap de Govern, teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Senyor síndic. 

Respondré per l’ordre en el qual han intervingut els 
Grups Parlamentaris. 

El Grup Parlamentari Andorra pel Canvi en veu dos 
problemes en aquests set Acords d’intercanvi 
d’informació. El primer que assenyala és que no 
inclouen les cartes de compromís o les declaracions 
en relació a la negociació d’uns convenis futurs per 
impedir la doble imposició. I després ens parla, del 
problema o la qüestió, més que el problema, no ho 
ha situat com un problema sinó com a una qüestió 
important a aclarir, de la data d’entrada en vigor. 

Ens demana dos compromisos. El primer és que ens 
comprometem – si he anotat bé- ens comprometem 
públicament a obtenir aquest compromís i aquesta 
obertura de negociacions per impedir la doble 
imposició. I el segon, que això vagi acompanyat d’un 
altre compromís que és que no s’aplicaran els acords 
abans de l’1 de gener del 2011. 

Miri Sr. Nomen. El primer compromís no li podem 
assumir -com jo estic segur que vostè tampoc podria 
fer-ho- perquè és un compromís que no obliga només 
el nostre Govern sinó que obligaria els altres 7 
governs i per tant és un compromís – insisteixo- 
impossible d’assumir. El segon sí. Ho vam fer quan 
ens ho va demanar en la discussió dels anteriors 10 
acords d’intercanvi d’informació a la demanda i 
també podem dir ara, que sí, que el Govern farà el 
que calgui perquè no s’apliquin abans de l’1 de gener 
del 2011, sabent, com vostè sap, que els articles que 
parlen de la data d’entrada en vigor parlen sempre de 
la segona de les notificacions, per tant, doncs 
Andorra ja mirarà el calendari. I també puc informar 
el Consell General que, a dia d’avui, només hem 
rebut dels 7 Acords que el Consell General està 
examinant en aquest moment, només hem rebut 
notificació de 3 països que són: Finlàndia Suècia i 
Dinamarca, que ja ens han fet saber que ja han 
enllestit el seu procediment intern de ratificació. Els 
altres quatre tampoc no ens han dit res i, per tant, 
segur que ens aniríem més enllà. Això és el que li 

puc dir en relació als dos compromisos que ens 
demanava. 

Pel que fa al Sr. Baró i al Grup Reformista, que els 
acords tenen virtuts i defectes, doncs, estem 
totalment d’acord. Crec sincerament que he de 
discrepar de la qüestió de la Proposta d’acord perquè 
si em diuen: “Em sap greu que no hi hagi aquests 
compromisos d’inici de negociacions futures de 
qüestions vinculades a un eventual conveni per 
impedir la doble imposició”. A nosaltres ens sap –em 
permeto dir- més greu que a vostè perquè som 
nosaltres els que ho hem demanat reiteradament- 
com ara recordava el President del Grup 
Parlamentari Socialdemòcrata- . Però jo he de dir 
que l’obligació del Govern en relació a aquesta 
Proposta d’acord, jo sincerament, nosaltres l’hem 
honorat, l’hem honorat perquè nosaltres ho vam 
demanar durant la negociació, s’explica en la nota 
que també recordava el President del Grup 
Socialdemòcrata signada pel ministre d’Afers 
Exteriors i per la directora del Ministeri., ho vam 
demanar abans. Evidentment vam haver...Se’ns va 
dir que no, que cap d’aquests set països havia signat 
compromisos com els que demanàvem en cap de les 
negociacions que havia fet per aquests acords 
d’intercanvi d’informació, que si estaven, haguéssim 
estat, en situació de negociar de cedir , ens deien, 
podien plantejar-s’ho, però com que nosaltres no 
estàvem dissortadament en aquesta situació, no s’ho 
plantejaven. 

Com que no vam tenir prou amb aquest refús, primer 
vam valorar la llista, i per tant aquí sí hi ha una 
decisió del Govern, que comporta responsabilitat 
política, que era: signar o no signar, sabent que no 
obteníem una part del que ens havíem compromès a 
demanar, no ens havíem compromès a obtenir – no 
he revisat un debat anterior que vam tenir vostè i jo , 
però em sembla que li vaig dir, aquell dia, que 
nosaltres ens podíem obligar per nosaltres però no 
podíem obligar l’altra part, com vostè sap 
perfectament. 

Bé, doncs, la nostra responsabilitat política comença 
en el moment que el Comitè de ministres decideix 
signar malgrat no tenir aquesta declaració perquè el 
calendari avançava de manera que érem al 24 de 
febrer i si no signàvem ens podíem trobar que en la 
propera reunió del G20, Andorra que només tenia 
en aquell moment 10 Acords signats, no sortís de la 
llista grisa i em sembla que estarem tots d’acord que 
el que convenia era sortir de la llista, sortir-ne amb el 
millor dels textos possibles però sortir-ne. Per tant, 
aquí sí tenim responsabilitat política, vam decidir de 
signar sabent que no teníem aquestes cartes, però no 
ens vam conformar amb això i en les 7 trameses que 
han rebut els Consellers Generals també la nota 
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informe al·lusió i hi ha també còpia de les cartes que 
em sembla que són prou explícites, que el ministre 
d’Afers Exteriors ha enviat als set representants dels 
set països a partir del mes de març, és a dir un mes 
després de la signatura. Cartes que els hi ha anat a 
portar, fins i tot, personalment, cartes que han estat 
seguides de gestions per les nostres Ambaixades a 
París i a Madrid, i al final hem arribat a un escenari 
que crec que s’explica també en l’Informe, que part 
dels països estaven disposats a fer-nos la carta i algun 
país que era reticent a fer-la. Com que aquests set 
països van en bloc, negocien en bloc, ens van dir que 
no podien signar ni aquells països que, entenc que el 
Consell entendrà que per respecte a uns i altres 
països, doncs, no esmenti qui sí estava a favor i qui 
no estava a favor. Aquesta és la situació. El que sí 
ens han di, és que quan estiguem en situació podem 
demanar aquest inici de negociacions i ningú ens ho 
negarà. És tot el que li puc dir en relació a aquesta 
qüestió.  

Vostè m’ha dit més coses. M’ha dit que-de fet ja ens 
ho va dir quan en responsabilitat d’Estat van donar 
foc verd als anteriors acords- que lamentava que 
Andorra no haguéssim tingut un patró, un model 
propi. Bé, li vaig dir i li he de tornar a dir, el nostre 
patró era el marcat per l’OCDE que de fet és el que 
recollia també la Llei que va votar el Consell 
General. És cert –m’avanço que segurament em 
podria replicar perquè ja m’ho va dir si no em falla la 
memòria- que per exemple Liechtenstein tenia un 
text una mica diferent i per tant, probablement una 
mica més positiu que el nostre, però jo crec que 
també hem de recordar a on érem uns i altres. 
Liechtenstein en el moment on hi ha l’ofensiva del 
G20 i l’OCDE canvia la llista al mes de març de l’any 
2009, estava a punt, podia negociar. Nosaltres no 
estàvem a punt, no podíem negociar. I això no és cap 
retret, és senzillament recordar la història amb què 
ens vam trobar.  

Bé, en tot cas, agraeixo novament com ho vaig fer en 
l’anterior discussió d’acords, la seva responsabilitat 
d’Estat en veure que l’essencial és aconseguir que 
Andorra pugui anar avançant en la seva relació 
econòmica exterior en el sentit de positiva relació i 
de no estar permanentment sota sospita. 

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Passem al torn de Grups Parlamentaris. 

Sr. Nomen, teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Senyor síndic.  

En primer lloc voldria agrair la detallada i rigorosa 
explicació que ens ha ofert el cap de Govern i que 
quan es va per aquest camí sí que es poden assolir 
pactes i acords. I, per tant, hem vist que el cap de 
Govern s’ha compromès clarament en el tema què 
no entrin en vigor abans de l’1 de gener del 2011. I 
per a l’altre costat, ens ha donat una detallada 
explicació dels problemes que hi ha hagut en assolir 
aquests compromisos, per escrit, dels diferents països 
d’anar a convenis de doble imposició però sí ens ha 
dit al mateix temps que de les llargues i, estic segur, 
que feixugues reunions i converses amb aquests 
països sí que hi havia l’esperit de què es podrien obrir 
aquestes converses i que això es va manifestar de 
forma oral. A la vista d’aquestes confirmacions 
Andorra pel Canvi pot dir que votarà favorablement 
a la ratificació d’aquests 7 Acords.  

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Pel Grup Parlamentari Reformista, Sr. Baró, teniu la 
paraula. 

El Sr. Ladislau Baró: 

Sí, Gràcies Senyor síndic. 

Molt breument. Una mica les meves paraules aniran 
ara en el sentit del que ha expressat anteriorment el 
Sr. Rodríguez. 

No es cansin d’insistir. M’ha semblat que han 
demanat més que no pas han negociat. És a dir, han 
fet les demandes una mica així de forma unilateral i 
no han sigut capaços -no sé el temps que han 
esmerçat, com sap vostè, Sr. cap de Govern, el 
Parlament no ha estat informat acuradament del 
timing en què s’ha produït la negociació. No ho dic 
tant en el sentit de què això hagi de ser un requisit 
però sí de cara als problemes que hi pugui haver, 
segurament ens facilitaria entendre una mica 
conèixer els detalls de la negociació, ens facilitaria 
potser una mica entendre el perquè alguns convenis 
tenen algunes particularitats i d’altres no els tenen. 

En el cas de la inclusió eventual d’aquesta clàusula 
que permet de recollir la voluntat bilateral d’obrir 
negociacions per a Convenis de no doble imposició, 
bé, li fem confiança. I també li fem confiança en el 
sentit que ho han intentat. Potser ens sembla que 
han demanat però no han acabat de negociar, però 
recullo les paraules del President del Grup 
Parlamentari Socialdemòcrata, insisteixin, val la 
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pena tractar-ho d’assolir. I bé, d’altra banda dins del 
plantejament aquest de ponderació que han fet, de 
dir: “Bé, que era millor, no signar pel fet que ens 
faltava aquest compromís, aquest Protocol annex, 
aquesta carta de declaració d’intencions?” No 
segurament, una valoració amb sentit d’Estat fa 
ponderar aquests dos elements i és no, és millor tirar 
endavant la conclusió del Conveni que no pas no 
signar-lo per això. 

En tot cas, el que sí voldria insistir és en el fet 
d’encoratjar-vos en seguir demanant per veure si es 
pot establir algun protocol addicional o algun 
mecanisme que permeti tenir aquesta declaració de 
voluntat, que han obtingut verbalment per part 
d’alguns països, doncs, de forma escrita i si pot ser 
per part de tots els països nòrdics.  

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Baró. 

Pel Grup Parlamentari Socialdemòcrata? No hi ha 
intervenció. 

A la vista doncs de les diferents intervencions 
proposo l’acceptació per assentiment de les 7 
Propostes. Queden aprovades. 

Passem al punt número 16. 

16. Examen i votació del Projecte de llei 
de crèdit extraordinari i de suplement de 
crèdit per finançar les despeses derivades 
de l’atorgament d’ajudes econòmiques 
per fer front a la instal·lació productiva 
d’energies renovables, l’assoliment de la 
certificació energètica determinada pels 
valors objectius en les edificacions, i a la 
realització d’auditories energètiques als 
edificis de l’Administració. 
El Projecte de llei fou publicat en el Butlletí número 
27/2010, del 19 de maig. No s'ha formulat cap 
esmena al text. 

El Sr. síndic general: 

Alguna intervenció per part de Govern? Sr. Pere 
López, teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Senyor síndic. 
Aquest és un Projecte de llei que s’encabeix dins de 
la política energètica que el Govern ha engegat i de 
la qual, en part, s’ha exposat per part de la portaveu 

del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, part de les 
polítiques. 

En tot cas, de manera molt breu em vull referir a 
part d’aquestes accions engegades perquè tenen 
vinculació amb aquest Projecte de llei. 

En primer lloc, el Govern juntament amb els comuns 
i FEDA, ha organitzat la Taula d’energia per establir 
la nova política energètica, una política estratègica i 
primordial per al nostre país i al nostre entendre, de 
manera coordinada amb el conjunt de les 
administracions públiques. Els primers resultats s’han 
traduït amb l’aprovació, previ consens amb les 
administracions comunals i els Col·legis 
d’Arquitectes i d’Enginyers, que han aplaudit la 
iniciativa, del Reglament d’eficiència energètica i 
dels annexos que estableixen les condicions 
tècniques per a les instal·lacions d’equips de calor per 
biomassa, d’equips de producció de calor geotèrmica 
i d’equips de calor per radiació solar. 

Així mateix es troba a tràmit parlamentari la Llei de 
mesures provisionals en l’àmbit de l’energia que ha 
d’habilitar FEDA per engegar projectes de xarxes de 
calefacció urbana alimentades amb centrals de 
cogeneració i permetre la instal·lació de plaques 
solars fotovoltaiques integrades als edificis. 

Cal recordar a més, que el Govern va aprovar el Pla 
director de l’energia amb la finalitat d’assolir una 
reducció de com a mínim el 5% del consum 
energètic en dos anys i d’augmentar aquest estalvi 
fins al 10% en els dos anys següents. 

I ja per finalitzar, el Govern ha aprovat el Projecte de 
llei de promoció de l’activitat econòmica que 
contempla programes de subvenció directa i 
programes de finançament preferent per a la 
rehabilitació d’habitatges i per al foment de les 
instal·lacions basades en les energies renovables. És 
dins, doncs, d’aquesta ambiciosa política energètica 
que s’emmarca el Projecte de llei de crèdit 
extraordinari i de suplement de crèdit per finançar, 
d’una banda, les ajudes econòmiques per fer front a 
la instal·lació productiva d’energies renovables, i per 
altra banda, per fer front a les auditories 
energètiques dels edificis públics de l’Administració 
que han d’establir les inversions i actuacions 
necessàries per assolir els objectius d’estalvi energètic 
que es volen assolir. 

Cal recordar que aquestes accions són molt 
rellevants des d’una doble vessant: la vessant 
econòmica i la vessant mediambiental. 

Per una banda, és una oportunitat d’incrementar el 
Producte Intern d’Andorra amb la creació 
d’empreses i llocs de treball dedicats a l’estalvi 
d’energia i a la producció de noves energies i tenir 
l’oportunitat de treballar en sectors que estan en 
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plena evolució i que tenen un futur potencial de 
creixement tant dins d’Andorra com a fora. Per altra 
banda, s’avança en dues polítiques estratègiques per 
al país com són: reduir la dependència energètica de 
l’exterior i millorar l’impacte ambiental del consum 
energètic. 

Moltes gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Ministre.  

Passem ara a les intervencions dels Grups 
Parlamentaris.  

Pel Grup Parlamentari Andorra pel Canvi, Sr. Eusebi 
Nomen, teniu la paraula.  

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Senyor síndic. 

Efectivament, ens ocupem ara de l’examen d’un 
projecte de crèdit extraordinari i suplement de crèdit 
per finançar un seguit de despeses derivades 
d’atorgar ajudes econòmiques per fer front a la 
instal·lació productiva d’energies renovables, 
l’assoliment de la certificació energètica determinada 
pels valors objectius en les edificacions, i a la 
realització d’auditories energètiques als edificis de 
l’Administració. 

Mirem els fets al voltant d’aquest crèdit 
extraordinari de 260.000 euros: 

Primer punt: Govern demana 200.000 euros per 
subvencionar empreses privades, empreses privades, 
eh!, i 60.000 euros per fer auditories energètiques als 
edificis de l’Administració i certificacions 
energètiques. Com que ens consta que en el passat, 
Govern ja va destinar recursos en fer auditories 
energètiques, al juliol d’enguany vam demanar a 
Govern una còpia de totes les auditories 
energètiques ja encarregades per Govern i també per 
demanar sobre quina base es calcula l’import de 
200.000 euros del total de subvencions plantejades 
en aquest Projecte de llei. Curiosament avui, avui 
dia 14 d’octubre, unes poques hores abans d’aquesta 
Sessió, rebem la resposta de Govern a aquesta 
sol·licitud, i rebem això. Home, fàcil fàcil de llegir 
tampoc és, però el que vull dir és: quina casualitat! 
No? Demanem les coses el 22 de juliol i ens les 
donen unes hores abans de la Sessió d’avui. Fet que 
no facilita pas la feina d’aquest Conseller però no 
passa res, un té capacitat de llegir ràpid. En tot cas, 
rebem 2 informes energètics de l’any 2010 i un altre 
de l’any..., un altre sense data, un informe que no té 
data. Té 200 pàgines però no té data. Per tant, en 
primer lloc ens agradaria saber amb quina dotació 

pressupostària ha encarregat Govern aquests 
informes durant l’any 2010, perquè no ens acaba de 
quadrar això.  

Però si em permet, anem al gros d’aquest crèdit 
extraordinari, és a dir, anem als 200.000 euros de 
subvencions. Dins de la informació que ens va 
subministrar Govern no s’especificava sobre quina 
base legal Govern estava obligat a donar aquestes 
subvencions, que eren urgents i necessàries al llarg 
de l’any 2009. I la nostra pregunta era: Subvencions? 
Subvencions previstes en base a quina normativa? 
Perquè no hi ha cap normativa sobre subvencions a 
l’ajuda a instal·lacions energètiques. La realitat és 
que efectivament, no existeix cap normativa avui en 
dia que tracti sobre una obligació de donar 
subvencions a empreses privades per a instal·lacions 
productives d’energies renovables i avui Govern amb 
aquesta resposta ens ho confirma. Certament 
Govern pot fer un decret per atorgar subvencions 
però la realitat és que al dia d’avui no ho ha fet, o no 
en tenim constància. El que no és cert, és que tal 
com diu Govern, segons l’article 10 del Reglament 
del procediment per a la concessió i el control de les 
subvencions i les transferències públiques, de 12 de 
juliol del 2000- i no pas del 96 com diuen vostès en 
el seu informe- Govern necessiti disposar primer de 
crèdit pressupostari i després fer l’edicte. Això no és 
pas així. En realitat l’article 10 d’aquest Reglament 
no disposa pas d’aquest requisit per ajudes que pot 
decretar Govern, és a dir, ajudes atorgades d’acord 
amb els principis de concurrència, publicitat i 
objectivitat.  

El Projecte que ara se’ns presenta, planteja una ajuda 
per al compte a altres empreses privades de 200.000 
euros i atès que l’ajuda màxima que el Govern, en 
aquest informe, ens anuncia que vol donar és de 
2000 euros per instal·lació, vol dir que unes 100 
empreses del país es dedicaran a instal·lacions 
productives d’energies renovables abans del 31 de 
desembre d’enguany, però pensi que el Govern 
encara ha de fer el Decret – que no l‘ha fet-, encara 
ha de convocar la sol·licitud d’ajudes, les empreses 
han de preparar tot el dossier i, tot això, per 100 
empreses i abans del 31 de desembre del 2010. No 
sembla gaire realista aquest escenari. Per tant, ens 
podria el Govern realment explicar què està passant 
amb aquesta partida de 200.000 euros? 

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen.  

Pel Grup Parlamentari Reformista, Sr. Daniel 
Armengol, teniu la paraula. 
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El Sr. Daniel Armengol: 

Moltes gràcies Senyor síndic. 

Quan els meus companys de Grup Parlamentari em 
van assignar la tasca de revisió d’aquest Projecte de 
llei, el meu primer pensament va ser de no fer cap 
intervenció, fos quina fos la nostra intenció final de 
vot al respecte. Durant aquell matí però, vaig anar 
recordant les paraules d’alguns il·lustres membres 
d’aquesta sala. En primer lloc, vaig recordar les seves 
paraules, Sr. síndic, durant el discurs de Meritxell, 
sobre el seu sentiment de pèrdua de temps d’aquesta 
legislatura. L’hi he de confessar avui que les 
comparteixo. El que tinc més clar però és que el 
temps no l’estem perdent sinó que ens el fan perdre 
des del Govern. I el que encara em sap més greu i el 
que encara tinc més clar, és que també estem 
perdent la poca il·lusió que ens quedava. 

També vaig recordar els comentaris que es van sentir 
en aquesta sala el passat 22 de setembre, quan vam 
fer una Sessió tota ella destinada a crèdits 
extraordinaris, a on se’ns recordava des de les files 
socialistes que un projecte de llei de crèdit 
extraordinari no té cap secret: només es tracta de 3 
conceptes molt simples: l’objecte del crèdit, el seu 
import i el com es finança- el que, el quant i el com- 
i que un projecte de llei de crèdit extraordinari no 
necessita doncs gaires explicacions sinó que decidim 
el que ens sembli fer amb ell. 

Doncs bé, també comparteixo el seu argumentari 
malgrat penso que sempre fa més el qui vol que el 
qui pot, i vostès senyors, dia a dia ens demostren que 
ni poden i, el que és molt més decebedor, no en 
volen.  

L’objecte d’aquest crèdit es finançar les despeses 
derivades de l’atorgament d’ajudes per fer front a la 
instal·lació productiva d’energies renovables, 
l’assoliment de la certificació energètica i la 
realització d’auditories energètiques en els edificis de 
l’Administració. El seu “que”. 

El seu “quant” és de 260.000 euros. 

I el seu “com” són partides pressupostàries que 
provenen majoritàriament de Ràdio i Televisió 
d’Andorra, un pico de Turisme i un altre d’Afers 
Europeus.  

Podem compartir-ne l’objecte vist que ve d’una 
Proposició del Consell del juny del 2008. Podríem 
compartir-ne l’import encara que desconeixem com 
s’acabaran gastant els diners si queden autoritzats – 
ja ha explicat àmpliament el Sr. Nomen els 
arguments del perquè-. També podríem compartir-
ne el seu finançament vist que es fa a través d’altres 
partides pressupostàries, no sense recordar però que 
no fa ni tres setmanes aquesta mateixa cambra va 

autoritzar un crèdit extraordinari de 140.000 euros 
per RTVA i ara els treuen de RTVA per posar-los 
aquí. 

El 22 de setembre vàrem estar doncs debatent en 
aquesta cambra si s’aprovaven diners per RTVA i 
ara estem debatent si els trèiem d’allà per posar-los 
aquí.  

Curiós i diria més, paradoxal. 

Senyors, estem a finals d’any, segurament i 
malauradament a finals de legislatura també. No ens 
facin perdre més el temps amb crèdits ja presentats 
altres vegades i tornats a presentar avui, ni amb 
crèdits nous com aquest. Facin avenços de fons, 
facin transferències de crèdit, facin tot allò que 
realment considerin adient com han anat fent amb 
els crèdits que hem rebutjat, o quan ho han 
considerat necessari, que per això governen, perdó, 
per això estan a Govern. 

Ara, en comptes de crèdits extraordinaris el que 
necessitem són mesures extraordinàries i per sobre 
de tot, mesures estructurals per sortir de la crisi en la 
que estem immersos i no acabar el 2010 ni començar 
el 2011 com l’únic país d’Europa que encara està en 
recessió. 

Aquí acabava la meva intervenció fins que he 
escoltat la intervenció de la Sra. Rossa en el punt 6 
de l’ordre del dia d’avui parlant de la Proposta 
d’acord d’Andorra pel Canvi consensuada amb 
Coalició Reformista sobre el mapa de les fonts 
d’energia elèctrica i el seu discurs demolidor on amb 
només un mapa nacional no n’hi ha prou, i que s’ha 
de fer és el llibre blanc,... Tampoc n’hi ha prou amb 
aquest crèdit extraordinari per parlar d’energia, 
tampoc n’hi ha prou amb la Proposta d’acord que va 
presentar al Consell al 2008 i que avui s’intenta amb 
crèdit extraordinari. Del que no hi ha prou és que 
parleu, ens demaneu les coses o que nosaltres us les 
vinguem a demanar si realment teniu ganes que els 
crèdits prosperin.  

Fins ara, fins aquest moment teníem la intenció de 
votar favorablement a aquest crèdit extraordinari 
però ara, si el meu president m’ho permet, esperarem 
les respostes del Sr. ministre, especialment a la 
intervenció del Sr. Nomen, per decidir la nostra 
iniciativa de vot. 

Gracies Sr índic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. Sr. Daniel Armengol. 
Gràcies per escoltar, gràcies per escoltar les meves 
paraules. Sí demanaria en tot cas de no treure-les de 
context. Vós i jo, tenim...ens coneixem des de fa 
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prou dies i em consta la vostra capacitat per no fer-
ho. En tot cas, us recomanaria de tornar-ho a llegir i 
agafar l’essència. Demanava una introspecció, no 
demanava res més.  

Continuarem pel Grup Parlamentari 
Socialdemòcrata, Sr. Jordi Font, teniu la paraula. 

El Sr. Jordi Font: 

Sí, gràcies Senyor síndic. 

Bé em trobo davant una disjuntiva en la qual hauré 
d’intentar moderar la meva intervenció doncs, 
encara no sé la decisió de vot i també penso que heu 
dit que segurament la vostra decisió aniria en funció 
de la contesta del ministre i no voldria jo espatllar-
ho amb la meva intervenció perquè aleshores 
m’atribuiria una responsabilitat que no em pertoca, 
no? I com que és així... 

Bé, jo el que voldria dir és que en el fons en alguna 
qüestió de caràcter fonamental, comparteixo la seva 
intervenció. És a dir, estem en un moment de la 
legislatura a on caldria intentar prendre mesures, els 
uns i els altres, per dinamitzar i tirar endavant, i no 
esmerçar esforços amb propostes que a vegades es 
queden estèrils per factors que no tenen res a veure 
ni amb l’objecte de la proposta ni amb l’objecte 
perseguit ni amb el desig que tenim- espero que tots 
plegats- de treure aquesta Andorra nostra del pou en 
què es troba.  

El que succeeix és que hi ha una manca de confiança 
i aquesta manca de confiança jo no sé què hem fet 
per no merèixer-la, és a dir, per no merèixer la 
confiança que voldríem obtenir, tant nosaltres com 
Govern, i aquí sí que intento posar-me a la pell de 
Govern. Clar, aquest Projecte de crèdit extraordinari 
ve donat per un acord de Govern que com bé heu 
dit, es va agafar amb totes les forces parlamentàries 
de l’època, inclosa RD i Segle XXI, que avui en dia 
malauradament ja no estan presents aquí, en aquesta 
cambra, i que sortia, al meu entendre, d’un anhel 
verídic, i d’una constatació d’una mala manera de 
procedir de tots, de tots els estaments d’aquest 
Govern que no donaven encara la importància 
suficient que té l’energia. A partir d’aquest anhel, 
que és un punt de partida, vull dir, compartit i 
interessant per tots nosaltres, s’ha anat procedint a 
tota una sèrie d’actuacions per part del Govern que 
han desembocat a aquest crèdit extraordinari, però 
han desembocat q aquest crèdit extraordinari perquè 
estem en una situació atípica de no-pressupost, i clar, 
en una situació atípica de no-pressupost, les coses no 
es produeixen de la mateixa manera que quan tens 
un pressupost. Clar, abans escoltava el Sr. Nomen 
dir que ell no era decisori. Home! No és decisori, en 
segons quines coses sí que és decisori. Tothom és 

decisori, tothom té la importància que té el seu 
percentatge de vot dintre d’aquesta cambra, i en 
aquest cas, tothom, quan votarem, podem ser 
decisoris. En tot cas, per exemple en la situació 
actual que no tenim pressupost algú també ha influït 
en això, no únicament els que no hem presentat , no 
únicament els que no hem sabut, segons vostès, 
obtenir la confiança dels altres. Tothom té la seva 
responsabilitat i l’haurem d’assumir, no?  

Jo el que demano és que sigueu indulgents potser 
amb la manca de cura que hem tingut al moment de 
trametre-us o de tornar a posar sobre la taula aquest 
anhel que vam compartir quan la Proposta d’acord 
del Consell i que feu possible que aquesta Proposta 
prosperi, que aquest crèdit extraordinari prosperi 
perquè, almenys, jo em sentiré satisfet d’aquell 
treball que en aquell moment sí que vam treballar en 
confiança tots els grups de la cambra, i vam decidir 
emprendre una sèrie d’accions per reduir el consum 
energètic i per prendre mesures que vagin 
encaminades cap al millor benestar d’aquest país que 
és el nostre. I jo penso que el fons és aquest, i ja li 
dic, potser sí que el modus operandi no ha estat el 
correcte i podem trobar solucions al respecte. Ho 
reconec. 

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Font.  

Per Govern, Sr. Pere López, teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Senyor síndic. 

Bé, entén que no puc derivar la responsabilitat a cap 
altra persona amb l’aprovació d’aquest crèdit. 

En tot cas, sí que em sembla que s’han demanat 
moltes coses per part del Sr. Nomen però que en 
part, hem defugit una mica de l’essencial, no vol dir 
que no contestaré al que el Sr. Nomen ha plantejat, 
però em sembla que l’essencial és tornar al que 
parlàvem una mica en motiu del punt 6 i el que he 
intentat parlar amb la meva exposició: Andorra té 
un greu problema de dependència energètica. Només 
el 5% de l’energia que consumim es produïda al 
nostre país, entenent el consum d’energia no només 
l’electricitat. A demés, el consum d’hidrocarburs és 
un consum que és molt penalitzant a nivell 
mediambiental, i per tant, tenim un repte essencial 
que compatim, estic segur que compartim, i que el 
Govern hi està treballant en diferents línies com he 
exposat. 
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Jo crec que també compartim que el principal recurs 
que té el nostre país a nivell energètic és l’estalvi, és 
l’eficiència. És aquí on hem d’insistir de forma 
important i a demés tenim una sèrie de recursos 
naturals que fins ara no hem explotat, com és la 
radiació solar, com és la geotèrmia, com són altres 
elements que el nostre país en disposa que hem de 
treballar-hi. Estem a demés convençuts que és un 
tema important a nivell econòmic, per això fa part 
de la Llei de promoció de l’activitat econòmica, Llei 
que crec que és una llei important i que estic segur 
que dins del que demanàvem, mesures concretes, 
doncs, comptarà amb el futur suport dels Grups 
Parlamentaris i per tant, això jo crec que és 
l’essencial. Hi ha moltes vies, el Govern està 
treballant en plans d’estalvi energètic a 
l’Administració amb un Reglament d’eficiència 
energètica i no ens podem parar aquí, cal estimular 
aquestes accions i les maneres d’estimular-les són 
moltes: subvencions directes a empreses privades i a 
particulars, a aquells que decideixin, complint la 
normativa- aquest era el primer punt, el punt 
essencial que el Govern ja ha assolit- que vam 
aprovar el dia 1 d’octubre i es va publicar al BOPA 
el dia 6 d’octubre els reglaments que han d’establir 
les condicions tècniques en què s’han de produir les 
instal·lacions en matèria de biomassa, de geotèrmia i 
de radiació. Per tant, empreses particulars, 
propietaris d’edificis, empresaris,... que optin dins del 
que estableixi el Reglament, reglament que 
evidentment el Govern pot establir amb la limitació 
pressupostària corresponent, per tant, no pot fer-ho 
fins que no disposi de pressupost per fer-ho, i amb les 
condicions que el Govern estableixi i les condicions 
tècniques que és el fonamental, ja han quedat 
establertes, jo crec que el Govern ha d’estimular, a 
més d’establir el marc, ha d’estimular, per una banda, 
les energies renovables i insisteixo en el tema de 
l’estalvi. El principal recurs energètic que té el nostre 
país és l’eficiència i l’estalvi energètic, i per tant, el 
primer que ho està fent és l’Administració. Hem fet 
un Pla director i entenem que cal fer més auditories 
de les que hem pogut fer fins ara.  

Vostè Sr. Nomen diu que no sabem gestionar. 
Nosaltres hem mogut moltes partides a dins de 
Govern per poder fer algunes de les coses que el 
nostre pressupost al 2010 contemplava i que no ens 
va ser aprovat, entre d’altres, fer auditories 
energètiques. És dins d’aquests moviments, 
estalviant en altres partides, que hem pogut fer les 
tres auditories de les quals vostè té còpia de 3 
equipaments. Però cal fer més. Cal fer més auditories 
dels equipaments de l’Administració Pública per 
determinar accions encaminades a l’estalvi energètic, 
l’Administració al davant però els privats i les 
empreses també al darrere, i el Govern està fent la 

feina. Aquesta feina és una feina tècnica, una feina 
reglamentària però també una feina d’impuls i 
d’estímul, és per aquest motiu que el Govern, dins 
del Projecte de llei de promoció econòmica preveu 
ajudes directes i programes de finançament preferent 
per a la instal·lació d’energies renovables i una part 
és amb subvencions directes a empreses privades o a 
particulars que decideixin complir i fer inversions a 
les seves propietats amb els reglaments que el 
Govern ha aprovat en aquesta matèria que entenem, 
retornant a l’essencial, és una matèria estratègica de 
país i una necessitat. Hi ha un treball a fer, un llarg 
camí a recórrer, i s’ha d’iniciar d’alguna manera i el 
Govern ho ha iniciat en diferents vies com hem 
exposat anteriorment. 

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Per Andorra pel Canvi, Sr. Nomen, teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Senyor síndic. 
Acabem de veure un exemple del que se’n diu 
improvisació en la gestió. I em remetré a tots els 
punts que vostè ha tocat.  

Fixessin si improvisen vostès, que ens està parlant 
d’un projecte que és per a particulars i per a 
empreses, i he insistit, també per a particulars, però 
quan un agafa el text que ens posa vostè davant avui 
aquí, posa que es fa contra la partida 47290 que es 
titula “A altres empreses privades”. I per tant, sí, 
poden ser persones físiques però amb una activitat 
empresarial, no pas per a llars domèstiques o sinó 
hem de canviar la comptabilitat. 

Segon, fixi’s vostè si improvisa que finalment ha de 
reconèixer abans que li digui jo, que aquestes tres 
auditories les han pagades en base a estalvi d’altres 
partides, és a dir, en base a transferències de crèdit. 
Per tant, si ja han fet transferències de crèdit i ja han 
cobert això no ens demanin ara un altre crèdit 
extraordinari per a partir d’aquest tirar endarrere les 
transferències de crèdit, perquè aquesta trampa ja fa 
temps que la coneixem. 

Pensi una altra qüestió: que ara vostè ens diu que 
sense tenir el llibre blanc, sense tenir el mapa 
energètic fet, sense tenir res fet, es volen posar a 
donar subvencions. Amb quin criteri? Amb la 
proximitat, amb si s’han criat junts o han fet el 
batxillerat junts, si han anat en un vaixell grec,... 
amb quin criteri? Amb quin criteri? Digui el criteri! 
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Perquè és clar, si no diu el criteri, tot això és 
complicat.  

Per altre costat, per altre costat, fixi’s el que ens està 
passant: que jo li he demanat amb quina base legal 
vostè ens diu que primer s’ha de demanar..., primer 
s’ha de tenir la partida pressupostària i desprès ja es 
farà el reglament. Si anem a l’article 10 de la norma 
aplicable, vostè veurà que hi ha dos tipus, dos tipus 
de concessió d’ajudes: primer les ajudes atorgades 
d’acord amb els principis de concurrència, publicitat 
i objectivitat, que aquestes sí que pot el Govern fer el 
seu decret; i després hi ha l’article 2 que són les 
ajudes amb assignació nominativa al pressupost 
general però d’aquestes se n’ocupa aquesta sala. I 
vostè no pot barrejar les dos com està fent. Doncs sí, 
de gestió, crec que sí és superable la seva gestió. 

Per altre costat, permeti’m dir-li una altra cosa: no es 
pot tractar amb aquesta frivolitat 200.000 euros, no, 
no, exigim una mica més de serietat i a més quan es 
toquen temes com és el de l’energia i el de les 
energies alternatives i totes les ajudes que s’han de 
fer al voltant d’aquest àmbit. I no es pot anar amb 
aquesta improvisació. No es pot anar. 

I per contestar al portaveu del Grup Parlamentari 
Socialdemòcrata: miri, jo no sé si vol que l’avorreixi 
amb la llista de motius pels qual no tenim confiança 
amb vostès perquè seria llarga i crec que tothom pot 
entendre que arriba un moment quan es veuen 
aquestes coses, quan es veu el que ha passat al 
primer punt de l’ordre del dia d’avui, confiança quan 
hi ha qüestions de diners pel mig, no podem tenir-ne 
gaire. I després, permeti’m matisar una cosa: jo en 
cap moment he dit que Andorra pel Canvi no 
pogués ser decisòria. I tant que Andorra pel Canvi 
pot ser decisòria! El que he dit és que Andorra pel 
Canvi sol no pot bloquejar res. El Grup Parlamentari 
Socialdemòcrata sol pot bloquejar tot el que vulgui. 
Això és el que he dit. 

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen.  

Pel Grup Parlamentari Reformista? No hi ha 
intervenció. 

Pel Grup Socialdemòcrata? Senyor Font, teniu la 
paraula. 

El Sr. Jordi Font: 

Gràcies Senyor síndic. 
Sí, clar, llavors jo estava parlant de confiança i la 
confiança jo penso que és una qüestió mútua, i jo 
penso també que és una qüestió a vegades d’ambient, 

de manera de comportar-se els uns envers els altres, 
no? 

Amb la seva intervenció, Sr. Nomen, amb poques 
paraules ens ha tractat de tramposos, de 
improvisadors, sense criteri, de frívols, i avui ha estat 
lleu, avui ha estat lleu, perquè vostè no s’adona de la 
quantitat de coses de què ens tracta, i aleshores, és 
clar, el clima de confiança , això no l’afavoreix de 
cap de les maneres. 

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Font. 

Senyor cap de Govern? No, no hi ha intervenció. 

Doncs passarem a la votació del text. 

Vots a favor del text? 

Vots en contra? 

Abstencions? 

Recompte. 

La Sra. Mariona González:  

14 vots a favor, 3 vots en contra i 11 abstencions. 

El Sr. síndic general: 

A la vista, doncs, del resultat, declaro aprovat el text 
del Projecte de llei. 

Passem al punt dissetè de l’ordre del dia. 

17. Examen i votació del Projecte de llei 
de crèdit extraordinari per fer front a 
l’adquisició d’un aparell de climatització 
per assegurar el manteniment en bones 
condicions de conservació de les 
pintures murals romàniques de Santa 
Coloma, dipositades a la sala 
d’exposicions del Govern. 
El Projecte de llei fou publicat en el Butlletí número 
50/2010, del 7 de setembre. No s'ha formulat cap 
esmena al text. 

El Sr. síndic general: 

Alguna intervenció per part de Govern? No hi ha 
intervenció. 

Passem al torn dels Grups Parlamentaris. 

Pel Grup Parlamentari Andorra pel Canvi, Senyor 
Carles Ensenyat, teniu la paraula.  
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El Sr. Carles Enseñat: 

Gràcies Senyor síndic. 

El present Projecte de llei reuneix l’única condició 
que l’oposició parlamentària li hem vingut reclamant 
a Govern repetidament: “Estalviar amb partides reals 
per fer front a nous pagaments”. Això és: no 
incrementar més el deute de l’Estat. Aquesta 
reclamació lluny de fer-se buida de contingut es basa 
en una necessitat, la necessitat de no fer més grossa 
una pilota que ja avui amenaça el nostre país 
impedint que l’economia productiva d’Andorra es 
reactivi i evolucioni de forma favorable per a tots.  

Retrobar l’equilibri en tots els àmbits tant polítics, 
econòmics o socials, el sentit comú que 
històricament havia governat el nostre petit país és 
una tasca urgent en què tots hem de treballar, 
cadascun des del seu àmbit per tal de donar solució 
als problemes actuals i retornar a les perspectives de 
creixement que avui són, innegablement, escasses. 
Per tant i partint sempre d‘aquesta premissa, 
Andorra pel Canvi votarà sí a aquest Projecte de llei. 

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Enseñat. 

Pel Grup Parlamentari Reformista, Sra. Mandicó, 
teniu la paraula. 

La Sra. Celina Mandicó: 

Gràcies Senyor síndic. 

El Grup Parlamentari Reformista ha analitzat el 
Projecte de llei de crèdit extraordinari per finançar 
un aparell de climatització per a la conservació del 
conjunt pictòric de Santa Coloma.  

Es tracta d’un crèdit extraordinari per un import de 
19.100 euros que es finança mitjançant la partida 
pressupostària “22680. Promoció cultural”. 

Tenint en compte la situació exposada amb caràcter 
de màxima urgència quan el perill de conservació i 
vist el procediment de finançament utilitzat per part 
de Govern d’avenç de fons en un primer moment i 
contra transferència de la partida esmentada 
anteriorment, votarem favorablement al crèdit 
extraordinari.  

Gràcies Senyor síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Mandicó. 

Pel Grup Socialdemòcrata? No hi ha intervenció. 

A la vista doncs de les intervencions, proposo 
l’aprovació per assentiment del text. 

Queda aprovat doncs i s’aixeca la sessió. 

(Són les 19.20h.) 
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